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مدیرکل پولی و بانکی بانک مرکزی خبر داد
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سرمقاله

افزایش ظرفیت اشتغال 
در کشور 

آمارهای ارایه شده در رابطه با 
کاهش نرخ بیکاری و افزایش 
اشتغال نیازمند ارایه مدارک 
کافی است. مستندات تحقق 
این اتفاق باید ارایه شود. اینکه دولت بگوید کاهش 
نرخ بیکاری تحقق یافته بدون مراجعه به مستندات و 
شواهد غیرقابل قبول است. امروز نرخ بیکاری به طور 
حتم دو رقمی است. دولت اگر مستندی در خصوص 
ایجاد اشتغال دارد، باید مطرح کند که در کجا و چه 
اندازه شغل ایجاد شده است. در تمامی دلتها سعی 
شــده کاهش نرخ بیکاری تحقق پیدا کند. ولی به 
دلایل زیادی این اتفاق مهم نیفتاده است. شرایط 

اقتصادی مناسب...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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فیبر نوری پیشران دستیابی 
به اقتصاد دیجیتال

صدور پروانه ساخت در تهران 200 درصد رشد داشته است

ارایه تسهیلات نهضت مسکن به بافت فرسوده
صفحه2

صفحه3

کاهش  بیکاری  به  پایین ترین  رکورد 
افزایش   اشتغال  پذیری   برای   فارغ  التحصیلان   تحقق   یافت

براســاس اعلام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
میانگین سرعت دسترسی به اینترنت پرسرعت در 
کشور ۱۲ مگابیت برثانیه است و با اجرای این پروژه 
به ســرعت های ۱۰۰۰ مگابیت بر ثانیه دسترسی 
پیدا می شود. به گزارش ایسنا، درحال حاضر توسعه 
صنعت ارتباطی مبتنی بر دسترسی فیبرنوری یکی 
از مهم ترین پیشران دستیابی به اقتصاد دیجیتال 
است و اجرای چنین طرح عظیمی در کشور سبب 
ساز رونق شــرکت های تکنولوژی و اشتغال زایی 
 خواهد شد که خود سبب رشد تولید و تحقق شعار 
سال است. بر اساس مصوبه شــورای عالی فضای 
مجازی تا ســال ۱۴۰۴ باید ۸۰ درصد خانوارها و 
۱۰۰ درصد کســب وکارها با متوسط سرعت ۲۵ 
مگابیت  برثانیه به پهن باند ثابت دسترسی داشته 
باشند و دسترسی ۲۰ میلیون خانوار و پنج میلیون 
کسب وکار تا سال ۱۴۰۴ به اینترنت پهن باند ثابت 
باید بر بستر فیبر نوری شکل گیرد و تا پایان سال قرار 
است ۸ الی ۱۰ میلیون نفر تحت پوشش این فناوری 
قرار بگیرند. حال به تازگی عیســی زارع پور- وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- در جمع نمایندگان 
ولی فقیه در دانشگاه ها در مشهد به تشریح اقدامات و 
دستاوردهای وزارت ارتباطات در دولت سیزدهم در 
حوزه های مختلف از جمله توسعه شبکه ارتباطی و 
توسعه دسترسی ارتباطی پرداخت. وی در این جلسه 
با بیان اینکه از روز نخســت شبکه ملی اطلاعات را 
محور همه برنامه ها قرار دادم، گفت: شورای راهبری 
شبکه ملی اطلاعات را به مسوولیت خودم تشکیل 
دادم که هر هفته جلسات آن بصورت منظم برگزار 
می شود و میزان پیشــرفت پروژه از ۲۳ درصد در 
ابتدای دولت ســیزدهم، امروز به حدود ۶۳ درصد 
رسیده است.  زارع پور با اشاره به اینکه بر اساس اسناد 
بالادستی، شبکه ملی اطلاعات یک شبکه پرسرعت و 
باکیفیت و امن است باید در سراسر کشور ایجاد شود 

تا روی آن خدمات مختلفی به...

اجتماعی

سخنگو و معاون برنامه ریزی و توسعه منابع آموزش 
و پرورش گفت: ۲۵ هزار معلم جدید از اول آبان وارد 
کلاس های درس می شوند و مســأله کمبود معلم 
برطرف خواهد شد. علی فرهادی افزود: با بکارگیری 
این تعداد معلم مساله کمبود معلم در مدارس برطرف 
خواهد شد و بخشی از ظرفیت ها نیز خالی خواهد ماند 
که درآزمون های بعدی تلاش خواهد شــد تا جذب 
شوند. معاون برنامه ریزی و توســعه منابع آموزش 
و پرورش همچنیــن درباره جذب مربی پرورشــی 
در مدارس هم گفت: اطلاعیه جذب ۱۱ هزار مربی 
پرورشی در مدارس هم به زودی منتشر خواهد شد. 
به گفته وی، برای استخدام این تعداد مربی پرورشی 
با سازمان اداری و استخدامی مکاتبه شده و مذاکرات 

همچنان ادامه دارد.
فرهادی گفت: تلاش می شود این مربیان پرورشی با 

مهارت های چندگانه به کار گرفته شوند که هم نقش 
مشاوره در مدرسه را داشته باشند و هم به عنوان مربی 

پرورشی بکارگرفته شوند.
معاون برنامه ریزی و توسعه منابع آموزش و پرورش 
درباره استخدام نیروهای ســرایدار مدارس و بحث 
افزایش حقــوق آن ها نیز گفت: با ســازمان اداری و 
استخدامی درباره استخدام حداقل ۳۰ هزار نیروی 
سرایدار خدمتگزار مکاتباتی انجام شده و درخواست 
ارسال شده است که به محض دریافت مجوز این امر 
انجام خواهد شد. به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط 
عمومی وزارت آموزش و پرورش، به گفته فرهادی، 
برای جبران حقوق و مزایای نیروهای سرایدار مشغول 
به کار نیز با دوســتان ســازمان اداری و استخدامی 
صحبت هایی شده اســت تا از ظرفیت قانونی برای 

جبران این کمبود اقدامی صورت گیرد.

جانشین رییس پلیس تهران بزرگ از شناسایی محل 
فعالیت ۵ فعال غیر مجاز ارزی با گردش مالی بیش از 
۱۵۳ میلیارد ریال طی دوماه و دستگیری آنها خبر 
داد. سردار مسعود مصدق جانشین پلیس تهران بزرگ 
توضیح داد: در پی اقدامات فنی و اطلاعاتی در مبارزه 
با اخلال گران بازار ارز و در پی کسب خبری مبنی بر 
فعالیت غیر مجاز ارزی توســط افرادی در یک دفتر 
کار در محدوده »نارمک« تهران عوامل این پلیس، 
شناسایی و دستگیری متهم یا متهمان را در دستور 

کار قرار دادند.
وی افزود: تحقیقات اولیه نشان از این داشت، فردی با 
همکاری ۴ تن از همدستانش از سال ۱۴۰۰ به خرید 
و فروش غیر مجاز ارز می پردازد و با توجه به ســوابق 
موجود و اسناد جمع آوری شده مشخص شد متهمان 
در طی کمتر از دو ماه بیش از ۳۰۰ هزار دلار آمریکا 

به ارزش ۱۵۳ میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال معاملات 
ارزی داشته اند. این مقام ارشد پلیس افزود: در ادامه 
تحقیقات پلیسی و استعلام های انجام شده مشخص 
شد متهمان از دلالان ارزی و ۱۱۷ فقره حساب بانکی 
مرتبط با این افراد فعال است و این افراد اجاره کردن 
کارت ملی سایر افراد اقدام به خرید ارز سهمیه ای و 

سپس فروش آن به نرخ آزاد می کنند.
جانشین پلیس تهران ابراز داشت: با تکمیل تحقیقات 
پلیسی و پی جویی های انجام شده متهمان پس از 
هماهنگی های قضائی در مخفیگاهشان در محدوده 
»نارمک« تهران دستگیر و پس از تکمیل تحقیقات 
پلیسی به مرجع قضائی معرفی شدند. سردار مصدق 
در خاتمه از شهروندان خواست، در صورت مشاهده 
هرگونه موارد مشابه با این پلیس به شماره تلفن ۱۱۰ 

مرکز فوریت های پلیسی تماس بگیرند.

رئیس پلیس راهنمایــی و رانندگی تهران بزرگ از 
ابطال معاینه فنی ۷۰۰ خــودرو طی یک ماه خبر 
داد. سرهنگ موسوی پور با اشــاره به اجرای طرح 
جدید پلیس راهــور برای برخورد بــا خودروهای 
آلاینــده و دودزا گفــت:  برابر قانون هــوای پاک، 
پلیس راهور نیز یکســری مســئولیت ها را در این 
حوزه داراست که از جمله آن برخورد با خودروهای 
فاقد معاینه فنــی، آلاینده، دودزا و دارای شــرایط 
نا ایمن اســت. خب در این میان یک دسته از این 
خودروها فاقد معاینه فنی هســتند که این ها باید 
معاینه فنی خود را دریافت کرده و به ازای هرباری 
 که بدون معاینه فنی در ســطح معابر تردد کنند،

 جریمه می شوند. 
وی ادامه داد:  دســته دیگر خودروهایی هستند که 
دارای معاینه فنی هســتند، اما شــرایط دارا بودن 

معاینه فنی ندارند. وسایلی که ممکن است تصادف 
کرده باشند و مثلا چراغ هایشان ناســالم باشد. یا 
وســایلی که دودزا و آلاینده باشند. در گذشته این 
خودروها از ســوی ماموران پلیس متوقف شده و 
پلاک اعزام به تعمیرگاه بر روی آنها نصب می شد. 
با نصب این پــلاک به رانندگان ایــن فرصت داده 
می شد که نسبت به رفع نقص خودروی خود اقدام 
 کرده و بــا مراجعه به مراکز اجرائیــات پلاک خود 

را دریافت کنند.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگــی تهران بزرگ 
همچنین درباره اینکه تاکنون چند تعداد خودرو با 
ابطال معاینه فنی مواجه شده اند گفت: طی یک ماه 
که ازاجرای این طرح گذشته است، معاینه فنی بیش 
از ۷۰۰ دستگاه خودرو از سوی ماموران پلیس راهور 

باطل شده است.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی، سازوکاری 
برای توسعه گردشگری داخلی و افزایش جذب 
گردشــگران خارجی و همچنین حفظ میراث 
فرهنگی کشور و همچنین توسعه و ترویج صنایع 
دستی به تصویب رساندند. نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی در جریان رسیدگی به گزارش 
کمیســیون تلفیق درباره لایحــه برنامه هفتم 
توسعه جمهوری اسلامی ایران با تصویب بند الف 

ماده ۸۳ این لایحه به شرح زیر موافقت کردند:
ماده ۸۳- به منظور توسعه گردشگری داخلی و 
افزایش جذب گردشــگران خارجی و همچنین 
حفظ میراث فرهنگی کشور و همچنین توسعه و 
ترویج صنایع دستی، اقدامات زیر انجام می شود:

الــف- ۱- تمامــی تأسیســات و فعالیت های 
گردشــگری و حوزه صنایع دســتی از هر نظر 
دارای معافیت هــای مالیاتی قبلــی و قوانین و 
مقررات بخــش صنعت خود بوده و از شــمول 
قوانین نظام صنفی مستثنی هستند. به منظور 
یکسان ســازی، یکپارچگی و انسجام بخشــی 
تشکل های حرفه ای صنعت گردشگری و صنایع 
دســتی، آئیننامه اجرائی موضوع این بند نحوه 

تشکیل، اداره، فعالیت و آموزش و توانمندسازی 
اعضای تشکل های مذکور و امور غیرحاکمیتی 
قابل واگذاری بــه آنها، توســط وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ظرف مدت 
شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون تهیه 
و به تصویب هیأت وزیران می رسد. ۲- یارانه و 
تســهیلات مالی در چهارچوب بودجه سنواتی 
و معافیت های مالیاتی و عوارضی به تأسیسات 
ایرانگردی و جهانگــردی در چهارچوب قوانین 
مربوطه اختصاص می یابد. ۳- زیرســاخت های 
مورد نیاز مناطق گردشگری از قبیل راه، خدمات 
رفاهی و اقامتــی، اســتفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی در سرمایه گذاری، واگذاری تسهیلات 
ارزان قیمت و ســایر اقدامات حمایتی در قالب 
بودجه ســنواتی ایجاد می شــود. ۴- اشخاص 
حقوقی فعــال در حوزه گردشــگری و صنایع 
دستی نســبت به أخذ مجوز لازم از تشکل های 
ذیربط اقدام نمایند. ۵- فرش دستبافت و صنایع 
وابسته به آن نیز مشــمول حکم این بند است و 
انجام امور مربوط به آن کماکان برعهده وزارت 

صنعت، معدن و تجارت می باشد.

رئیس سابق مجلس با اشاره به کمک های ایران به 
ملت فلسطین گفت: ایران از قدیم کمک های مختلف 
به فلسطین کرده اســت. این کمکها فقط سیاسی 
و معنوی هم نیســت و ما هم این موضوع را پنهان 
نکرده ایم، این یک وظیفه انسانی است. علی لاریجانی 
مشاور رهبر معظم انقلاب در برنامه تلویزیونی »به افق 
فلسطین« با اشــاره به نبرد طوفان الاقصی، مشکل 
اساسی فلسطینی ها با اسرائیل را مسئله موجودیت 
این رژیم دانست و اظهار داشــت: موجودیت رژیم 
صهیونیستی یک موجودیت کاذب است که با وصله و 
پینه هم قابل حل نیست. این نامشروع بودن، همیشه 
برای رژیم دردسرســاز بوده هرچند با فشار و گلوله 

می خواستند این را حل کنند.
لاریجانی مشکل رژیم صهیونیســتی را یک بحران 
درونی عنوان کرد و افزود: هر چه آن ها فشار می آورند، 
بحران را شدیدتر و فضا را برای خودشان سخت تر از 
قبل می کنند. وی با اشاره به حمایت های جمهوری 
اسلامی از ملت های مظلوم بخصوص ملت فلسطین 
تصریح کرد: اگر ما در نظام اســلامی از مظلوم دفاع 

نکنیم، دیگر کسی از ما حمایت نمی کند.
رئیس سابق مجلس خاطرنشان کرد: در سالهای دفاع 
مقدس که رژیم بعث عراق به کشور ما حمله کرد، در 
حالی که کشــورهای بزرگ به کمک ما نیامدند اما 
کشورهایی نظیر سوریه و لیبی به ما کمک کردند و 
همین حس را امروز ملت فلسطین نسبت به ما دارند.

لاریجانی حمایت جمهوری اسلامی از مردم فلسطین 
را به دلیل وجوه دینی و انســانی عنوان کرد و گفت: 
این حمایت به دلیل منافع کشور ما نیز هست چراکه 
اسرائیل را موجودیتی مسئله ساز و غده سرطانی می 
دانیم و ما باید ظالم و مظلوم را خوب بشناسیم و بدانیم 

این حمایت ها بی نتیجه نخواهد ماند.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام افزود: رهبر 
انقلاب چندین سال قبل در یک کنفرانس اسلامی 
پیشــنهاد دادند که همه مردم فلســطین در یک 

رفراندوم کلان سرنوشت خود را رقم بزنند که رژیم 
صهیونیســتی آن را قبول نکرد. لاریجانــی یاد آور 
شــد: باید این مســأله را برای جوانان توضیح داد و 
ابعاد آن را برایشــان روشــن کرد، اعتبار یک کشور 
تنها به رفتاری که در داخل خود دارد نیســت، بلکه 
 مهم است تا با دیگر ملل نیز رفتار سنجیده و انسانی 

داشته باشد.
 وی در بخش دیگری از ســخنان خود تصریح کرد: 
مقایسه حماس با داعش که رئیس جمهور آمریکا هم 
آن را مطرح کرد، مقایسه تمسخرآمیزی است، داعش 
را خودِ آمریکایی ها بوجود آوردند اما حماس تاریخ و 
ریشه دارد و قابل قیاس با داعش نیست. آن سخنان 

نشانه نفهمی یک رجل سیاسی است.
لاریجانی همچنین با اشــاره به کمک های ایران به 
ملت فلسطین گفت: ایران از قدیم کمک های مختلف 
به فلسطین کرده اســت. این کمکها فقط سیاسی 
و معنوی هم نیســت و ما هم این موضوع را پنهان 
نکرده ایم، این یک وظیفه انســانی است، کمااینکه 
کشورهای زیادی هم هستند که کمک می کنند. وی 
در واکنش به عدم دعوت ایران به کنفرانس فلسطین 
در قاهره تصریح کرد: یک زمانی کنفرانس مادرید را 
برای حل مسأله فلسطین برگزار کردند و باز هم ایران را 
دعوت نکردند، آیا این مسئله حل شد؟ یک کنفرانسی 

می گذارند بدون اینکه چیزی را حل کنند.
لاریجانی اضافه کــرد: این ها حتی حمــاس را هم 
دعوت نکردند که نشــان می دهد آنان هنوز مشکل 
را با خودشان حل نکردند و نمی دانند وسط هستند 
یا با مظلوم یا با ظالم. هدف این ها این است که بگویند 
ما هم برای فلسطین یک سُــرفه ای کردیم. رئیس 
سابق مجلس افزود: ما که نمی خواهیم بگوییم ما را 
هم دعوت کنید، ما به این نیازی هم نداریم، ما یک 
وظیفه ای داریم و انجام داده ایــم و جایگاه ایران هم 
روشن است. وی تاکید کرد: مشکل رژیم صهیونیستی 

با آمدن و رفتن کشورهای غربی حل نمی شود.

نمایندگان مجلس در جلسه علنی با اکثریت آرا 
برای افزایش مشــارکت های مردمی و خیرین 
در ســاخت اماکن فرهنگی، هنری، ورزشــی و 
مدارس مشوق های مالیاتی در نظر گرفتند. ادامه 
رسیدگی به جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه 
کل کشور در دســتورکار نمایندگان در جلسه 

نوبت عصر امروز قرار دارد.
وکلای ملت در این نشســت با بنــد خ ماده ۷۵ 
لایحه برنامه از مجمــوع ۲۰۲ نماینده حاضر با 
۱۷۲ رأی موافق، ۸ رأی مخالف و ۴ رأی ممتنع، 

موافقت کردند.
براساس بند )خ( ماده ۷۵ لایحه مذکور؛ سازمان 
امور مالیاتی کشور مکلف است به منظور ایجاد 
مشوق های لازم در اجرای وظایف تکلیفی دولت 

و افزایش مشارکت مردمی و خیرین در ساخت 
و توســعه اماکن، هزینه کرد اشخاص حقوقی و 
حقیقی در ساخت، تکمیل، تجهیز و توسعه اماکن 
فرهنگی، هنری، ورزشی و مدارس و حفاظت از 
میراث فرهنگی ثبت شــده در مناطق محروم و 
کم برخوردار را با هماهنگــی و تأیید وزارتخانه 
های ورزش و جوانان، فرهنگ و ارشــاد اسلامی 

و میراث
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با اولویت 
طرح هــای نیمه تمام به صــورت صددرصد به 
عنوان هزینه های قابل قبول مالیاتی تلقی نماید.  
مصوبات نمایندگان برای تبدیل شدن به قانون 
نیاز به تایید شورای نگهبان و ابلاغ رئیس جمهور 

به دستگاه های اجرایی دارد.

رئیس جمهور با اشاره به جلوه های سیاسی و اجتماعی 
زیارت در کنار اثرات معنوی آن، دیپلماســی زیارت 
را یکی از راه های تعمیق ارتباط با ســایر کشورهای 
اسلامی خواند و اظهار داشت: نمایش وحدت مسلمین 
و خلق تصاویری از شکوه و عظمت اسلام، آورده بزرگی 
است که با هیچ رویداد دیگری قابل مقایسه نیست. 
سید ابراهیم رئیسی در سومین جلسه شورای عالی 
حج در دولت مردمی با تاکید بر ضرورت تلاش همه 
بخش های دست اندرکار حج و زیارت برای تسهیل 
زیارت زائران ایرانی، مردمی ســازی عملیات زیارت 
را مهم ترین ماموریت دستگاه های مسئول خواند و 
گفت: فراهم شــدن زمینه زیارت همراه با معرفت از 
جمله اهدافی است که جهت و سمت و سوی فعالیت 
دستگاه های مرتبط را تعیین می کند. رئیس جمهور 

در این جلســه هدایت، نظارت و حمایت را وظیفه 
اصلی دستگاه های متولی حج و زیارت عنوان کرد و بر 
ضرورت فعال کردن ظرفیت های مردمی در عملیات 
زیارت تاکید کرد. رئیســی با بیان اینکه سفر آسان، 
ارزان و دلنشین ســه رکن مهم برنامه های زیارتی 
است، از دستگاه های متولی خواســت، با برداشتن 
موانع از پیش روی مردم، برای کم هزینه کردن زیارت 
برنامه ریزی کنند. رئیس جمهور با اشاره به جلوه های 
سیاسی و اجتماعی زیارت در کنار اثرات معنوی آن، 
دیپلماسی زیارت را یکی از راه های تعمیق ارتباط با 
سایر کشورهای اسلامی خواند و افزود: نمایش وحدت 
مسلمین و خلق تصاویری از شکوه و عظمت اسلام، 
آورده بزرگی اســت که با هیچ رویداد دیگری قابل 

مقایسه نیست. 

مریل استریپ با حضور خانواده سلطنتی اسپانیا که ریاست 
مراسم اهدای جوایز شاهزاده آستوریاس را بر عهده دارند، 
یکی از مهمترین جوایز دنیای اســپانیایی زبان را دریافت 
کرد. مریل استریپ بازیگر سرشناس جمعه شب در مراسمی 
با حضور خانواده سلطنتی اســپانیا در شهر شمالی اویدو، 
جایزه معتبر هنر پرنسس آستوریاس اســپانیا را دریافت 
کرد. استریپ در طول سخنرانی دریافت جایزه درباره حس 
همدلی بازیگران با شخصیت هایشان و احساسی که مردم 
در سینما و تئاتر نســبت به افراد روی پرده یا صحنه دارند 
صحبت کرد و گفت این خاصیتی است که می تواند در زندگی 
روزمره نیز موثر باشد. وی گفت: همدلی ممکن است شکلی 

رادیکال از گسترش و دیپلماسی مفید در دیگر عرصه های 
تلاش باشــد. در دنیای ما، در دنیای متخاصم و متزلزل ما، 
امیدوارم بتوانیم قانون دیگری را کــه به هر بازیگر آموزش 
داده می شــود به صورت قلبی بپذیریم، اینکه؛ همه چیز به 
قدرت گوش دادن مربوط می شــود. جایــزه هنر یکی از ۸ 
جایزه ای بود که امسال در زمینه های مختلف هنر، ادبیات، 
علم و همکاری های بین المللی اهدا شد. دیگر افرادی که در 
این مراسم مورد تجلیل قرار گرفتند عبارت بودند از هاروکی 
موراکامی نویسنده پرفروش ژاپنی که برنده جایزه ادبیات شد 
و جفری گوردون، پیتر گرینبرگ و بانی باسلر زیست شناسان 
آمریکایی که جایزه تحقیقات علمی و فنی را دریافت کردند.

ورود 2۵ هزار معلم جدید به مدارس از ابتدای آبان

دستگیری فعالان غیرمجاز ارزی در پایتخت

جزئیات طرح جدید پلیس درمورد معاینه فنی خودروها

طوفان الاقصی با دستور کسی شروع نشد

مشوق های مالیاتی برای افزایش مشارکت های مردمی و خیرین

ضرورت مردمی سازی عملیات زیارت 

مریل استریپ جایزه پرنس آستوریاس 2۰23 را گرفت

سياسیفرهنگی 

سازوکار مجلس برای توسعه گردشگری داخلی و خارجی



اقتصاد2
ایران

تجارت ۹ ماهه ایران و چین از 
۱۰ میلیارد دلار گذشت

گمرک چین اعلام کرد تجارت این کشور با ایران 
در ۹ ماهه سال جاری میلادی از ۱۰ میلیارد دلار 
گذشــته و صادرات چین به ایران در این دوره ۸ 
درصد رشد داشته است. گمرک چین اعلام کرد 
مبادلات تجاری ایران و چین در ۹ ماه نخست سال 
جاری میلادی به ۱۰ میلیارد و 7۹۰ میلیون دلار 

رسیده است.
مبادلات ایران و چین در ماه های ژانویه تا سپتامبر 
2۰23 با کاهش ۱2 درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل مواجه شده است. مبادلات دو کشور در 
ماه های ژانویه تا سپتامبر 2۰22 بالغ بر ۱2 میلیارد 
و 32۰  میلیون دلار اعلام شده بود. واردات چین 
از ایران در ۹ ماه نخست سال جاری میلادی به 3 
میلیارد و 2۹۰ میلیون دلار رسیده که این رقم با 
کاهش ۱2درصدی نســبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شده است. چین در ماه های ژانویه تا 
سپتامبر  2۰22 بالغ بر 5  میلیارد و 37۰  میلیون 

دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
اما صادرات چین بــه ایران در ماه هــای ژانویه تا 
سپتامبر  2۰23 رشــد ۸  درصدی داشته و به 7 
میلیارد و 5۰۰ میلیون دلار رسیده است. چین در 
مدت مشابه سال قبل 6 میلیارد و ۹5۰ میلیون دلار 
کالا به ایران صادر کرده بود. تراز تجاری دو کشور 
در این دوره به میزان 4.2۱ میلیارد دلار به نفع چین 
بوده است اما به گفته کارشناسان رقم واقعی واردات 
چین از ایران بسیار بیشــتر از آن چیزی است که 
گمرک چین اعلام می کند. واردات نفت ایران که 
توسط پالایشگاه های غیردولتی این کشور انجام 

می شود در آمار رسمی چین اعلام نمی شود.

امتناع خودروسازان از عرضه 
خودرو به بازار تخلف بود

رئیس سازمان تعزیرات حکومتی درباره کاهش 
عرضه خودروهای تولیدشده در ماه های اخیر به 
بازار گفت: این کار با هر هدفی بود، تخلف بود. به 
گزارش سازمان تعزیرات حکومتی درباره کاهش 
عرضه خودروهای تولیدشده در ماه های اخیر به 
بازار گفت: به دنبال درج اخبــاری درباره احتکار 
خودرو در پارکینگ خودروســازان طی ماه های 
اخیر، گشت های تعزیرات به طور سرزده از چند 

پارکینگ خودروسازان بزرگ بازدید کردند.
احمد اصانلو افزود: بازدید گشت های تعزیرات از 
پارکینگ های خودروسازان نشان داد که موضوع 
امتناع از عرضه خودروهای تولیدشده و آماده به 
بازار، واقعیت دارد. البته خودروسازان برای عدم 
عرضه هر محصول، بهانه هــای خاصی را مطرح 
می کردند. مثلاً درباره عدم عرضه برخی محصولات 
می گفتند اســتاندارد مجوز نداده که از سازمان 
استاندارد پیگیری کردیم و مشخص شد این بهانه 

خودروسازان، نادرست بوده است.
وی ادامــه داد: برخی خودروها چنــد ماهی در 
پارکینگ خودروسازان بود و مدعی بودند مجوز 
استاندارد یا گواهی اســقاط ندارند اما بلافاصله 
پس از رسانه ای شدن موضوع و بازدید گشت های 
تعزیراتی، شرکتهای خودروساز شروع به تحویل 
این محصولات به مشتریان کردند. همین رفتار 
خودروسازان نشان داد که نگهداری خودروها در 
پارکینگ ها با اهداف دیگری بوده و نداشتن مجوز 

استاندارد و… بهانه بوده است.
رئیس تعزیرات افزود: این اقدام خودروسازان با هر 
بهانه ای که صورت گرفته باشد، اقدام متخلفانه ای 
است. البته کارشناسان اقتصادی می گویند عدم 
عرضه خودروهای تولیدشده با هدف جلوگیری 
از کاهــش قیمت خودرو انجام شــده و وضعیت 
بازار و رفتارهای خودروســازان در سالیان اخیر 
نیز چنین موضوعی را تأیید می کند. شاهد بودیم 
که خودروسازان پس از اخذ مجوز افزایش قیمت 
از ســوی شــورای رقابت، اقدام به عرضه همان 
خودروهایــی کردند که می گفتند مشــکلات 

استانداردی و مجوزی دارد.
اصانلو افزود: البته طبق قانون، سازمان تعزیرات 
حکومتی مرجع بازرسی و نظارت بر بازار و کشف 
تخلف نمی باشــد. بلکه صرفاً مرجع رسیدگی به 
تخلفات و گزارش هایی است که توسط سازمان 
حمایت و سایر دســتگاه های مســئول ارسال 
می گردد. با این حــال در دوره تحولی جدید و در 
قالب راهبرد حضور مســتمر و مؤثر تعزیرات در 
میدان و با اســتفاده از ظرفیت ماده ۱۹ آئین نامه 
سازمان اقدام به تغییر رویکرد از اینکه رؤسای شعب 
در شعبه نشسته و منتظر وصول گزارش ها باشند 
به رویکرد حضور میدانــی در بازار و مطالبه گری 
از دستگاه های مسئول نظارت بر بازار به صورت 
گشت های مشترک در مراکز تولیدی و توزیعی 

عمده در سطح کشور نموده است.

خبر

شــرکت  مدیرعامــل 
بازآفرینی شــهری از رشد 
2۰۰ درصدی صدور پروانه 
ســاخت در بافت فرسوده 
تهران خبــر داد و گفت: با 
اجرای بسته تشــویقی ۱۹ بندی انتظار جهش در 
بافت های فرســوده را داریم و برای اولین بار برای 
مرمت و مقاوم سازی واحدهای مسکونی معادل ۸۰ 

درصد تسهیلات ساخت ارایه می شود.
محمد آئینی در مورد نوسازی بافت فرسوده شهرها، 
اظهار کرد: بر اساس قانون و سند ملی احیا، بهسازی 
و نوســازی و توانمندســازی بافت های فرسوده و 
ناکارآمد شــهری باید ســرانه اســتاندارد مسکن 
در محلات هدف بازآفرینی شــهری به متوســط 

استاندارد مسکن همان شهر برسد.
وی با اشاره به اینکه اکنون ۱67 هزار هکتار بافت 
ناکارآمد شهری شامل بافت فرسوده میانی، بافت 
تاریخی فرسوده و ســکونتگاه غیررسمی در کشور 
وجود دارد، اظهار کــرد: 2 میلیــون و 7۰۰ هزار 
بنای ناپایدار در این بافت ها شناســایی شده که از 
مقاومت لازم برخوردار نیستند و چنانچه حوادث 
غیرمترقبه ای همچون زلزله رخ بدهد، عمده تلفات 

انسانی در این محدوده ها خواهد بود.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه سیاست 
شرکت بازآفرینی شهری ایران برای حل این معضل 
نوسازی مســکن در این بافت هاســت و چاره ای 
جز شتاب بخشــی به نوســازی نداریم، گفت: در 
استان هایی که در بافت های فرسوده بناهای ناپایدار 
بالای 5۰ درصد وجود دارد با مشکل جدی مواجه 
هستند و باید هر چه سریع تر وارد جریان نوسازی 

شوند.

اجرای بسته تشویقی ۱۹ بندی در ۱۳۶ شهر
آئینی با اشــاره به اینکه اجرای بسته های تشویقی 
نقش مهمی در نوســازی بافت های فرسوده دارد، 
بیان کرد: بسته های تشویقی مختلفی برای کمک 
به نوسازی بافت های فرســوده تدوین شده است 
که مهم ترین آن  بسته تشویقی ۱۹ بندی کالبدی 
است. این بسته تشویقی اکنون در ۱36 شهر اجرا 
می شود؛ همچنین 5۹ شهر بسته خاص خودشان را 

تعریف کرده اند و انتظار ما این است که تمام شهرها 
این بسته تشویقی را اجرایی کنند.

وی با بیان اینکه اجرای بســته تشویقی ۱۹ بندی 
باعث رشــد 2۰۰ درصدی صدور پروانه در شــهر 
تهران شده اســت، گفت: این مهم نشان می دهد 
ارایه بســته تشــویقی ۱۹ بندی که سال گذشته 
دولت برای نوسازی در نظر گرفت عامل مهمی در 

رشد نوسازی است.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری با تاکید بر این 
که انتظار داریم همه شهرداری ها بسته های تشویقی 
را که تکلیف قانونی اســت، اجرا کنند، ادامه داد: با 
اجرای این بسته تشویقی انتظار جهش در نوسازی 
بافت های فرسوده را داریم، با توجه به حل مشکل 
بیمه پروانه ساختمانی قطعاً شاهد رشد جدی تری 
در این زمینه خواهیم بود و در بهمن ماه سال جاری 

به این جهش خواهیم رسید.
آئینی تصریح کرد: متقاضیان می توانند شکایت ها 
و گزارش هــای خــود در رابطه با عــدم همکاری 
شهرداری ها در اجرای بسته های تشویقی ۱۹ گانه 
را از طریــق تارنمای www.udrc.ir یا ســامانه 
پیامکــی 3۰۰۰۸6۱2 در میــان بگذارند. مردم 
بدانند برای ایفای حقوق قانونی شــان در نوسازی 
مسکن و دریافت حمایت های قانونی از شهرداری ها 
و دســتگاه های خدمات رسان شــهری تا آخر در 

کنارشان هستیم. دبیر ستاد ملی بازآفرینی شهری 
پایدار بســته مالی را یکی دیگر از مشوق ها در این 
زمینه عنوان کرد و توضیح داد: تمام کســانی که 
در بافت های فرســوده و ناکارآمد شهری زندگی 
می کنند می توانند از تســهیلات طرح نهضت ملی 

مسکن استفاده کنند.
وی گفت: علاوه بر این وام ارزان تــری را نیز برای 
بافت های ناکارآمد تعریف کرده ایم که ۱۸5 میلیون 
تومان آن با سود صفر درصد لحاظ می شود که این 
تسهیلات محدود است و سال گذشته از این محل 
به ۱7 هزار و 5۰۰ واحد تسهیلات تعلق و قرارداد 

مربوطه منعقد شد.
آئینی ادامه داد: وام نهضت ملی مســکن 2۰ساله 
تقسیط می شود؛ اما وام ویژه نوسازی بافت فرسوده 
در سال جاری 7ساله تقسیط خواهد شد؛ بنابراین 
سازنده و ســرمایه گذار می توانند بر حسب شرایط 
خود هر کدام از این وام ها را انتخاب کنند؛ همچنین 
وام ودیعه مسکن نیز در تهران برای هر پلاک ۱2۰ 
میلیون تومان و در سایر شهرها ۹۰ میلیون تومان با 

نرخ 4 درصد در نظر گرفته شده است.

اجرای طرح کلید به کلید در بافت های 
فرسوده شهری

معاون وزیر راه و شهرسازی طرح کلید به کلید در 

بافت های فرسوده شــهری )موضوع بند ث تبصره 
۱۱ قانون بودجــه ســال ۱4۰2( را از دیگر موارد 
تشویقی جهت نوســازی بافت های فرسوده اعلام 
کرد و افزود: مالکان در محلات فرسوده در صورت 
واگذاری ملک خود به دولت می توانند زمین یا واحد 
نوسازی شده با 4۰ درصد تخفیف دریافت کنند که 
به زودی عملیات اجرایی آن در سراسر کشور آغاز 

خواهد شد.
وی با اشــاره به بافت های تاریخی گفــت: در این 
بافت ها برای اولین بار و با تصویب شــورای  پول و 
اعتبار برای مرمت و مقاوم سازی واحدهای مسکونی 
معادل ۸۰ درصد هزینه ســاخت، تسهیلات ارایه 
می شود؛ همچنین بر اساس مصوبه ستاد ملی، باید 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با 
همکاری استانداری ها ضوابط تعیین حریم را ظرف 
سه ماه مشــخص و آن را به شورای عالی معماری و 
شهرسازی ارسال کنند که این کار در استان ها انجام 
نشده و پیشنهادم این اســت که هر چه زودتر این 
ضوابط و نقشــه های تعدیل حرایم غیرضروری در 

بافت های تاریخی را تعیین و ارسال کنند.

بهره برداری از ۴۹ هزار واحد مسکونی در 
بافت فرسوده

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران بیان 
کرد: از ابتدای دولت ســیزدهم ۱۸۹ هزار و 2۰۰ 
واحد جهت نوسازی در دست اجرا بوده که ساخت 
قریب به ۱57 هزار واحد آن در دولت سیزدهم آغاز 
شده که حدود 4۹ هزار واحد تاکنون به بهره برداری 

رسیده است.
آئینی از اجرای طرح جهادی تبیین مشــوق های 
نوسازی مسکن و نمایشگاه دایمی نوسازی مردمی 
خبر داد و گفت: قرار اســت طی یک رویداد ویژه با 
محوریت همکاران بسیجی داوطلب ادارات استانی 
و شهرستانی زیر مجموعه وزارت راه و شهرسازی 
با هدف ارتقای میزان آگاهی مردم از حقوقشان و 
حمایت های قانونی دولت و شهرداری ها در حوزه 
نوسازی مسکن به همراه گروه های داوطلب جهادی 
به شــکل چهره به چهره و گفت وگوی رو در رو با 
ساکنان این بافت ها وارد عمل شوند و بسته تشویقی 
۱۹ بندی، سایر بسته های تشویقی و نیز تسهیلات 
و حمایت های دولت و شهرداری ها را برای ساکنان 

این بافت ها با مشارکت شهرداری ها تبیین کنند.

رشد صدور پروانه ساخت در تهران ۲۰۰ درصد رشد داشته است

ارایه تسهیلات نهضت ملی مسکن به بافت فرسوده

وام هــای ۱۵۰ میلیونی با یک 
ضامن باید پرداخت شود

مدیرکل پولی و بانکــی بانک مرکزی گفت: برای 
وام ۱5۰ میلیونــی بانک ها باید بــا یک ضامن 
تسهیلات را پرداخت کنند مگر اینکه براساس آمار 
اعتبارسنجی، بانک ها معیارهای دیگری را هم برای 

ضمانت در نظر بگیرند.
نادعلی مدیرکل پولی و بانکــی بانک مرکزی در 
نشســت تقدیر از یاوران اشــتغال و خودکفایی، 
اظهارداشــت: بحث اشــتغال و قرض الحســنه 
دو موضوع مهمی است که در دولت فعلی و نظام 
بانکی تاکید زیادی روی آن اســت؛ کمیته امداد 
عملکرد خوبــی در جذب منابع قرض الحســنه 

بانکها دارد.
وی گفت: در حوزه وام های خرد نیز عملکرد خوبی 
در کمیته امداد و شــبکه بانکی داشتیم که آمار 
بازگشت این تسهیلات به بانک ها هم بالاست؛ در 
6 ماهه 23 درصد از کل تسهیلات ، خرد بوده و 7۹ 
درصد از تسهیلات خرد نیز مربوط به تسهیلات 

قرض الحسنه است.
این مقام مســول در بانــک مرکــزی ادامه داد: 
تسهیل گری خوبی نیز در حوزه تسهیلات خرد 
صورت گرفته است؛ الان برای وام ۱5۰ میلیونی 
بانک ها باید با یک ضامن تســهیلات را پرداخت 
کنند مگر اینکه براساس امار اعتبارسنجی بانک 
ها معیارهای دیگری را هم برای ضمانت در نظر 

بگیرند.
آیت ابراهیمی در نشست تقدیر از یاوران اشتغال 
و خودکفایــی، اظهارداشــت: بانک هــا بیش از 
تکالیف شــان تسهیلات اشــتغالزایی به اعضای 
کمیته امداد پرداخت کرده اند؛ بیش از هزار همت 

تسهیلات در این حوزه پرداخت شده است.
وی با بیان اینکه بانکها در هر شرایطی به اشتغالزایی 
محرومان کمک میکنند، افزود: قدردان زحمات 
دوستان در کمیته امداد هستیم؛ در بانک مرکزی 
نیز مدیران با دقت تمام زوایای اعتباردهی به کمیته 

امداد را بررسی و مسیر را تسهیل می کنند.

احتمال جابه جایی دهک ها
وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با اعلام بیشترین 
استقبال دهک ها از طرح کالابرگ الکترونیکی از 
امکان جابه جایی دهک های کم درآمدی خبر داد 
و گفت: دهک های هشتم و نهم به تدریج به طرح 
کالابرگ الکترونیکی اضافه خواهند شــد. سید 
صولت مرتضوی درباره احتمال پیوستن دهک های 
هشتم و نهم به طرح کالابرگ الکترونیکی گفت: در 
حال حاضر تصمیم برای دهک های ششم و هفتم 
گرفته شــده و این دو دهک را اضافه کردیم و به 

تدریج باقی دهک ها را هم اضافه می کنیم.
وی درباره بیشترین استقبال دهک ها از طرح کالابرگ 
الکترونیکی گفت: استقبال متفاوت بوده، اما دهک 
دوم و سوم و پنجم بیشترین استقبال را داشته اند. 
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی درباره تبدیل دهک به 
صدک و اینکه آیا این کار موجب قطع یارانه می شود 
یا خیر؟ گفت: از قدیم صدک بندی بوده تا به دهک 
رسیدند. صدک بندی کار امروز نیست و از گذشته 
وجود داشته و الان هم ادامه دارد. مرتضوی تصریح 
کرد: می توانیم بگوییــم امکان دارد بعضی دهک ها 
که دهک های بالاتر هستند به دهک های پایین تر 
بروند و بعضی دیگر که دهک های پایین تر هستند به 

دهک هایی بالاتر ارتقاء یابند.

۱۰۰ درصد مطالبات گندمکاران 
پرداخت شد

رئیس بنیاد ملی گندمــکاران گفت: طبق وعده 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، ۱۰۰ درصد مطالبات 
گندمکاران تا پایان مهر تسویه شد. عطاالله هاشمی 
گفت: بنابر آخرین آمار از ابتدای فصل برداشت ۱۰ 
میلیون و 35۰ هزارتن گندم به ارزش ۱55 همت 
از گندمکاران خریداری شد که این میزان خرید 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل 44 درصد رشد 
داشته است. به گفته او، طبق وعده رئیس سازمان 
برنامه مبنی بر پرداخت کامل مطالبات گندمکاران 
تا پایان مهر در 2 روز گذشته 25 همت و امروز ۱۰ 

همت باقی مانده به حساب گندمکاران واریز شد.
هاشــمی ادامه داد: خوش قولــی دولت مبنی بر 
پرداخت مطالبات در زمان مقرر، کشاورزان را به 
کشت امیدوار می کند. رئیس بنیاد ملی گندمکاران 
افزود: برآوردها حاکی از آن است که میزان خرید 
تضمینی گندم تــا پایان فصل برداشــت به ۱۰ 

میلیون و 36۰ هزارتن برسد.
او دربــاره آخرین وضعیــت واردات گندم گفت: 
با توجه به میزان تولیــد و خرید تضمینی گندم، 
حداکثر نیازمان بــه واردات برای صنف و صنعت 
2 میلیون تن است. اما رقم دقیق بازرگانی دولتی 

باید اعلام کند.
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وزیر تعاون کار و رفــاه اجتماعی از افزایش تعداد 
مشاغل خانگی به 25۰ هزار شغل در دوسال دولت 
سیزدهم خبر داد و گفت: سهم مشاغل خانگی از 
کل اشتغال متعهد شــده دولت حدود ۱5 درصد 
اســت و از یک میلیون فرصت شغلی ایجاد شده 
در کشــور، ۱5۰ هزار شــغل مربوط به مشاغل 

خانگی است.
سید صولت مرتضوی در چهل و هشتمین نشست 
ستاد ساماندهی مشاغل خانگی که در مجموعه 
تلاش برگزار شــد، اظهار کرد: مصوبات نهایی ما 
در این جلسه در خصوص ساماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی است. مشاغل خانگی در افزایش 
ســرمایه تولید، رشــد اقتصادی، کاهش شکاف 
طبقاتی و اصلاح ضریب جینی بسیار موثر است 
و دلایل متعددی برای توسعه و گسترش مشاغل 
خانگی مطرح شــده که از جمله آنها می توان به 
تسهیل معیشت خانوار و افزایش درآمد اشاره کرد.

وی گفت: ورود زنان به بازار کار از سیاســت های 
مهم دولت اســت و از اثرات مهم توجه به مشاغل 
خانگی کاهش دو درصدی نــرخ بیکاری بانوان و 
افزایش حدود یک درصدی نرخ مشارکت بانوان 

در آمارهای بهار و تابستان ۱4۰2 است. مرتضوی 
گفت:کسانی که به مشاغل خانگی اشتغال دارند 
مقید به زمان نیستند و اعضای خانواده می توانند 
هر زمان که فراغتی داشــته باشند به کسب و کار 

خانگی بپردازند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: 
یکی از مزایای راه اندازی مشاغل خانگی این است 
که هزینه های رفــت و آمد و تــردد و ترافیک را 
کاهش می دهد و به نوعی زمان را مدیریت می کند 
و در بحث استاد شاگردی که در آن بعضاً برداشت 
دیگری مطرح می شود اساساً مشــاغل خانگی، 

هنرآموزی در خانواده را رونق می دهد.
مرتضوی گفت: اگر رشته ها و رسته های مشاغل 
خانگی را تعریف کنیم به هزاران بلکه میلیون ها 
صنعت و فرصت شــغلی خانگی خواهیم رسید.   
برخی از کشــورها هم که بنا بــه تعبیری تولید 
ناخالص داخلــی و ملی خــود را افزایــش داده 
و رشــد تولید دارند بخشی از درآمدشــان را از 
محل کارگاه هــای کوچک و منازل کســب می 
کنند به نحوی که بســیاری از کشورها در حوزه 
صنایع خرد و یــا لوازم یدکــی خودروها از قالب 

مشــاغل خانگی اســتفاده می کنند. وی تصریح 
کرد: خوشــبختانه سهم مشــاغل خانگی از کل 
اشتغال متعهد شده دولت حدود ۱5 درصد است 
و از یک میلیون فرصت شــغلی که دولت متعهد 
به ایجاد شده، ۱5۰ هزار شــغل از این فرصت ها 
فرصت های شــغلی خانگی اســت. به گفته وزیر 
کار در بازه زمانی دو ســال دولت سیزدهم بیش 
از 25۰ هزار فرصت شــغلی خانگی توسط بانوان 
ایجاد شده است و برنامه دولت توسعه اشتغال خرد 
 خانگی در جوار توســعه صنایع و زیرساخت های 

مهم است.
مرتضوی ادامه داد: دو نهاد حمایتی کمیته امداد 
امام خمینی و سازمان بهزیستی اقدامات موثری 
به منظور خودکفایی جامعه هدف خود مخصوصاً 

معلولان انجام دادند که قابل تقدیر است.
وی گفت: جلسه چهل و هشتم به منظور مدیریت 
ساماندهی و کمک به مشاغل خانگی برگزار شده 
و برای امســال نزدیک به 3۰۰۰ میلیارد تومان 
از محل منابع بانک ها به مشــاغل خرد و خانگی 
تخصیص داده شده که از استانداران و  مدیران کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان ها می خواهیم که 

به مقوله اشتغال خرد و خانگی توجه داشته باشند. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی تصریح کرد: از 
طریق مشــاغل خرد و خانگی معیشت خانواده 
ارتقا می یابد و زمینه رشد تولید و رشد اقتصادی 

فراهم می شود.
مرتضوی اضافه کرد: در حال حاضر کشــورهایی 
نظیر چین، هندوستان و امارات یکی از بزرگترین 
کشورهای تولید کننده زیورآلات و گوهرتراشی 
به شــمار می روند و بخش اعظمی از این گونه به 

مشاغل خانگی پردرآمد تبدیل شده است.
وی گفت: اغلب مشاغل در گذشته مخصوصاً در 
روستاها مشاغل خانگی بوده است. انواع و اقسام 
کارهایی که مردم انجام می دادند شــامل فرش 
بافی، مسگری، کفاشی، پشم ریزی و منجوق دوزی 
بوده است و خیلی از مشاغل در جوار خانواده ها در 
بسیاری از روستاها شــکل گرفته است. به گفته 
وزیر کار، مشــاغل خانگی هزینه های تولید را به 
شدت کاهش می دهد و مصرف انرژی را مدیریت 
می کند. همچنیــن موجب کارآمــوزی اعضای 
خانواده می شود و از طریق بستر اشتغال خانگی 

می توان ورود بانوان به بازار کار را تسریع کرد.

عضو اتــاق مشــترک بازرگانی ایــران و 
روســیه با بیان اینکه تا پایان ســال تعرفه 
تجاری ایران و روسیه صفر می شود، گفت: 
تجارت با پول ملی، تجارت آزاد و گشایش 
مرزهای گمرکی ایران با روسیه، ارمنستان، 
بلاروس به زودی انجام می شــود. »کامبیز 
میرکریمی« در گفت وگویی اظهار داشت: 
با توسعه تجاری ایران و کشورهای اوراسیا 
تا پایان سال مشکلات فعالان اقتصادی در 
حوزه گمرک، تعرفه هــا و بازار رقابتی حل 

خواهد شد.
این فعــال اقتصــادی با اشــاره به جهش 
صادراتی با توســعه زیرساخت های حمل 
و نقلی، افزود: زیرســاخت های نرم افزاری 
در حوزه موافقت نامه های تجــارت آزاد با 
کشــورها به طور جدی و با سرعت در حال 
اجراســت که مذاکره کننده هــای ایران و 
روســیه تفاهم های خوبی داشتند و بعد از 
نهایی شدن در پارلمان های 5 کشور و ایران 

ابلاغ و اجرایی خواهد شد.
وی با اشــاره به ســابقه صادرات ایران به 
روســیه و بلاروس در حوزه خودرو، بیان 

داشــت: با برپایــی نمایشــگاه و معرفی 
خــودرو ســمند Lx، کارخانــه ای که در 
بلاروس برای خودروساز آمریکایی مجهز 
 شــده بود، در اختیار تولیدکننــده ایران 

قرار گرفت. 
در کشور روســیه هم پژو 2۰6 صندوقدار 
و ســمند مشــتری دارد که به دلیل نبود 
زیرساخت حمل و نقلی و بعد آن مشکلات 
ارزی با مشــکل روبرو شــد که از سال ۹۸ 
مسیر تازه ای برای تولید و صادرات خودرو، 
توربین ها، کاتالیزورها و قطعه سازان خودرو 

باز شد.
میرکریمی اظهار امیدواری کرد: با تشویق 
شرکت ها به بازاریابی و استفاده از این بازارها 
در غیاب برندهای بزرگ بتوانیم به توسعه 
صادرات و تثبیت جایگاه خود در کشورهای 

اوراسیا دست یابیم.
عضو اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه 
تنها دغدغه فعالان اقتصــادی را دو نرخی 
بودن ارز دانست و تصریح کرد: امید داریم با 
یک نرخی شدن ارز یا نزدیک شدن به نرخ 

آزاد، رقابت شفاف و آزاد را توسعه دهیم.

وزیر اقتصاد درباره درخواست کمیته امداد برای افزایش سقف 
تسهیلات اشتغالزایی اعضای این کمیته از ۱5۰ میلیون به 2۰۰ 
میلیون تومان گفت: افزایش این تسهیلات به 3۰۰ میلیون تومان 
را در شورای پول و اعتبار مطرح می کنیم. احسان خاندوزی در 
نشست تقدیر از یاوران اشتغال و خودکفایی، اظهارداشت: نرخ 
بیکاری بهار امسال به ۸.2 درصد رسیده بود که در تابستان بازهم 
کاهش یافت؛ چنین رقمی همزمان با افزایش نرخ مشارکت در 

سالهای قبل نداشتیم و این همسویی خیلی امیدوارکننده است.
وی گفت: سیاســت های ناظر بر ایجاد رونــق در عرصه کلان 
اقتصادی، سیاست های تســهیل کسب و کارها و سیاست های 
تحریک اشتغال و تامین مالی کاریابی و... از مهمترین سیاست 
هایی است که موجب کاهش نرخ بیکاری و افزایش مشارکت می 
شود. وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه بیش از ۹۰ درصد تسهیلات 
پرداختی کمیته امداد با نظارت های پســینی به هدف رسیده 
است، افزود: به جهت کمیت نیز تلاش دولت و مجموعه دستگاه 
های مالی این بوده که تعداد واحدهایی که تامین مالی شده اند 
را افزایش دهند. خاندوزی ادامه داد: اراده و خواست جدی دولت 
و رییس جمهور این است که از ظرفیت تمام نهادهای تخصصی 
و واسط استفاده کنند؛ البته با وضع مطلوب خیلی فاصله داریم 
ولی نسبت به چند سال قبل وضعیت خیلی بهتری داریم و اینده 

روشنی پیش رو داریم.
وی گفت: در خصوص صندوق ضمانت نیز باید امار عملکرد بانکها 

افزایش یابد تا سخت گیری ها در خصوص ضمانت و وثایق کاهش 
یابد. خاندوزی درباره درخواست کمیته امداد برای افزایش سقف 
تسهیلات اشتغالزایی اعضای این کمیته از ۱5۰ میلیون به 2۰۰ 
میلیون تومان تصریح کرد: حتما موافق افزایش سقف تسهیلات 
اشتغالزایی هستیم و به رییس کل بانک مرکزی هم می گوییم تا 
3۰۰ میلیون تومان را هم افزایش دهند. این موضوع را در شورای 

پول و اعتبار مطرح می کنیم.
بختیاری رییس کمیته امداد در این نشســت گفت: در جامعه 
اسلامی تکدی گری باید مغضوب باشد؛ باید بستر کار فراهم شود 
تا عده ای مشــمول این مغضوبات قرار نگیرند. وی ضمن تقدیر 
از بانکها بعنوان یاوران اشــتغال کمیته امداد گفت: ۸6 درصد 
تسهیلات مربوط به اشتغال کمیته امداد در سال قبل جذب شد؛ 
با راه اندازی صندوق ضمانت اشتغال نیز تسهیل گری در پرداخت 

تسهیلات به اعضای کمیته امداد انجام شده است.
او با اشــاره به اینکه بالای ۹2 درصد اشتغالزایی کمیته امداد به 
هدف رسیده است، تصریح کرد: الان وام اشتغالزایی ۱5۰ میلیون 
تومان برای اعضای کمیته امداد خیلی جوابگو نیست و استدعا 
داریم این عدد در شــورای پول و اعتبار حداقل به 2۰۰ میلیون 
تومان برسد؛ البته رقم 3۰۰ میلیونی تسهیلات قرض الحسنه 
هم محفوظ باشد. بختیاری از بانک ها و وزارت اقتصاد خواست تا 
تسهیلات اشتغال به کمیته امداد را هم در کنار تسهیلات ازدواج 

و فرزند اوری در اولویت قرار دهند.

ایجاد ۲۵۰ هزار شغل خانگی در دولت سیزدهم

وام اشتغالزایی کمیته امداد ۳۰۰ میلیون تومان می شودتعرفه تجاری ایران و روسیه صفر می شود
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رئیس سازمان امور مالیاتی کشــور گفت: 140 هزار 
واحد مســکونی بالای 20 میلیارد تومان در تهران در 
همکاری با یک شرکت  دانش بنیان برای اخذ مالیات 

شناسایی شد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان امور مالیاتی، سید 
محمدهادی سبحانیان رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
کشــور در اجلاس مدیران مالیاتی سراسر کشور در 
شیراز با تبیین سیاست ها و رویکردهای نظام مالیاتی 
و بررسی اقدامات، دستاوردها و فعالیت های در دست 
اقدام سازمان، گفت: انتظار و توقع از نظام مالیاتی به دلیل 
توفیقات خوب در وصولی و مالیات ستانی عادلانه و نظایر 
آن بالا رفته و این مسئولیت ما را در تامین منابع مالی 
دولت سنگین تر از قبل می نماید البته با تلاش و اهتمام 

ویژه کارکنان سازمان امور مالیاتی امکانپذیر است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به اینکه 
خلاقیت و ابتکار در اجرای مســئولیت های کارکنان 
عناصر اصلی پیشبرد صحیح و مطلوب وظایف سازمانی 
اســت، افزود: باید امکانات موردنیاز بــا هدف ایجاد 
انگیزه در کارکنان ســازمان مالیاتی که در امر خطیر 
تأمین مقبول ترین و مناسب ترین نوع درآمدها یعنی 
درآمدهای پایدار مالیاتی تلاش می  نمایند، فراهم شود 
و مدیران سازمان می  بایست امکانات انگیزشی و رفاهی 
لازم را به منظور جبران خدمت درخور و شایسته فراهم 
سازند. ســبحانیان همچنین با تاکید بر اینکه تکریم 
مودیان راهبرد اصلی نظام مالیاتی است، افزود: اگر می 
خواهیم نظام مالیاتی به هــدف اصلی خود که وصول 
عادلانه مالیات است، نائل شود، باید تکریم مودیان را 
سرلوحه خود قرار دهیم. تکریم مودیان به معنای آن 
اســت که به مردم احترام بگذاریم و برخورد با افراد به 
شیوه مناسبی انجام شود. باید قدردان آنان باشیم و  این 

مساله را نه تنها در حرف بلکه در عمل نیز نشان دهیم.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی در ادامه با تشریح برخی 
از دســتاوردها در دوره تحولی نظــام مالیاتی، گفت: 
رســیدگی به اظهارنامه های برآوردی 98 تا 1400، 
قطعی سازی پرونده های ارزش افزوده، بارگذاری سریع 
اظهارنامه ها و اجرای برنامه زمان بندی رسیدگی ها، 
اتصال سازمان امور مالیاتی به اعتبارسنجی، فراخوان 
مالیات بر ارزش افزوده با حجم گستردگی زیاد از جمله 

این موارد است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی در ادامه به بهره گیری 
از شرکت های دانش بنیان در شناسایی فراریان مالیاتی 

و در محاسبه مالیات اشاره کرد و افزود: در همین راستا 
و یکی از مصادیق بارز آن جهت شناســایی واحدهای 
مسکونی بالای 20 میلیارد تومان در تهران بود که بالغ 
بر 140 هزار واحد مسکونی در همکاری با یکی از شرکت 

های دانش بنیان شناسایی شد.
وی اجرای حکم مالیات حقــوق به صورت تجمیعی، 
توفیقات در اطلاع رســانی ها و فرهنگ سازی، تفاهم 
با شــهرداری تهران جهت اخذ اطلاعات املاک، اخذ 
اطلاعات کنتورهای برق از وزارت نیرو، اخذ اطلاعات 
فعالان اقتصادی از پرداخت یارها، پلتفرم ها، صندوق های 
قرض  الحســنه و صرافی ها برای شناســایی مودیان 
جدید، تحلیل اطلاعات بانک مرکزی برای شناسایی 
حســاب های مشــکوک به تجاری، تکمیل ثبت نام 
پزشــکان را از دیگر اقدامات دوره تحولی سازمان امور 

مالیاتی برشمرد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در بخش دیگری 
از ســخنان خود به اهمیت اجرای قانــون پایانه های 
فروشگاهی پرداخت و گفت: هیچ شبهه ای در اجرای 
قانون ســامانه مودیان نباید در سطوح جامعه بوجود 
بیاید. سازمان امور مالیاتی تکالیف خودش را بطور کامل 
انجام داده و از اول دیماه آمادگی کامل را به لحاظ فنی و 
زیرساختی برای ثبت نام تمام اشخاص حقیقی و سایر 

مشمولان را دارد.
وی با اشاره به اینکه روزانه بالغ بر 6 میلیون صورتحساب 
به کارپوشــه ها ارسال می شــود، اضافه کرد: تاکنون 
در ســامانه مودیان بالغ بر 224 میلیون صورتحساب 
الکترونیکی صادر شده  که 143 میلیون توسط خود 
مودیان، 80 میلیون توسط شرکت های معتمد و حدود 
یک و نیم میلیون نیز توسط سامانه های دولتی ارسال 
شــده و هم اینک بیش از 12 میلیون کارپوشه در این 
ســامانه اختصاص یافته که حدود 9 میلیون آن فعال 

شده  است.
سبحانیان در پایان با اشاره به رشد 50 درصدی وصولی 
مالیات 6 ماهه امسال نسبت به دوره مشابه سال قبل 
گفت: در 6 ماهه اول امسال بالغ بر 344 همت وصولی 
مالیات داشتیم.  همچنین در نیمه نخست سال جاری، 
پرداخت عــوارض ارزش افــزوده به شــهرداری ها و 
دهیاری ها رشد 76 درصدی داشته که این موضوع باید 
در سطح استانها به مردم اطلاع رسانی شود چراکه رقم 
این نوع پرداخت های مالیاتی، گاهی از پول عمرانی که 

دولت می پردازد، بیشتر است.

گمرک ایــران جزئیــات واردات 20 قلم کالای 
اساسی در 6 ماهه نخست سال 1402 را منتشر 
کرد. در این گزارش واردات گوشت قرمز سبک و 
جو افزایش و برعکس واردات گوشت مرغ و چای 

کاهش یافته است. 
آمار واردات 20 قلم کالای اساسی به غیر از دارو 
نشــان می دهد که در 6 ماه ابتدایی سال جاری 
به مقدار 10 میلیــون و 947 هــزار تن کالای 
اساسی به غیر از دارو به ارزش 7 میلیارد و 657 
میلیون دلار وارد کشور شده است که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل به لحاظ وزن 1.39 درصد 
 افزایــش و از نظــر ارزش 5.09 درصد کاهش 

داشته است.
بنابراین گزارش در 6 ماه سال گذشته به میزان 
10 میلیــون و 797 هزار تن کالای اساســی به 
ارزش 8 میلیارد و 68 میلیون دلار وارد کشــور 
شده بود. این گزارش می افزاید: در 6 ماهه سال 
جاری به میزان 4 میلیــون و 241 هزار تن ذرت 

به ارزش یک میلیــارد و 722 میلیون دلار وارد 
کشور شد که نسبت به مدت مشــابه سال قبل 
از نظر وزن 42 و به لحاظ ارزش 45 رشد داشته 
اســت و رتبه نخســت را به لحاظ ارزش در بین 
 کالاهای اساســی وارداتی به خــود اختصاص 

داده است.
همچنیــن در این مــدت به مقــدار 998 هزار 
تن انــواع روغن هــای خوراکی بــه ارزش یک 
میلیارد و 629 میلیون دلار وارد کشــور شد که 
در مقایســه با مدت مشابه ســال قبل به لحاظ 
وزن 56 درصــد و بــه لحــاظ ارزش 39 درصد 
افزایش داشــت و رتبــه دوم را در بین کالاهای 
 اساســی از نظــر ارزش بــه خــود اختصاص 

داده است.
ایــن گــزارش حاکــی اســت، واردات انــواع 
دانه های روغنــی در مدت یاد شــده به مقدار 
یک میلیون و 507 هــزار تن و بــه ارزش یک 
میلیارد و 147 میلیون دلار بود که در مقایســه 

با مدت مشــابه ســال قبل به لحــاظ وزن 20 
درصد و از نظر ارزش 9 درصد افزایش داشــته 
اســت و رتبه ســوم را در بین کالاهای اساسی 
 وارداتی بــه لحــاظ ارزش به خــود اختصاص 

داده است.
بنا بر این گــزارش برنج بــا 720 میلیون دلار، 
گندم با 605 میلیون دلار، جــو با 428 میلیون 
دلار، لاســتیک ســنگین با 207 میلیون دلار، 
شــکر خام با 191 میلیــون دلار، کاغذ چاپ و 
تحریر بــا 144 میلیون دلار و کود شــیمیایی 
بــا 141 میلیون دلار از دیگر کالاهای اساســی 
 وارداتی به کشور بوده اند که در رتبه های بعدی

 قرار گرفته اند. 
این گــزارش حاکی اســت بیشــترین افزایش 
وزنی و ارزشی واردات کالاهای اساسی در 6 ماه 
ســال جاری مربوط به گوشت قرمز سبک گرم و 
جو بوده است و بیشترین کاهش به چای خشک 

و گوشت مرغ اختصاص دارد.

ایسنا/مرکزی مدیرکل دفتر امور میوه های گرمسیری 
و نیمه گرمسیری وزارت جهاد کشاورزی بر ضرورت 
شناســنامه دار کردن باغات ایران تاکید کرد و گفت: 
در حال حاضــر اجباری برای شناســنامه دار کردن 
باغات وجود ندارد، اما اگر اینکار توسط باغداران انجام 
شود در آینده مانع بزرگی از پیش روی صادرات انواع 
محصولات باغی برداشته خواهد شد. زهرا جلیلی مقدم 
شناسنامه کردن باغات را یکی از ضروریات در تولید 
محصولات باغی دانست و افزود: بسیاری از کشورها 
موضوع ردیابی یا قابلیت ردیابی محصولات کشاورزی 
را دنبال می کنند و به نوعی درصدد هستند تا تاریخچه 
میوه ای که خریداری می کنند را بدانند. اینکه میوه در 
چه باغی تولید شده، چه مدیریتی برای تولید، کنترل 
بیماری ها و آفات صورت گرفته و نوع سموم و کودهای 
بکار رفته در دوره رشد چه بوده است در این شناسنامه 

قابل مشاهده است.
وی بیان کرد: ایــن درخواســت در خصوص برخی 
محصولات کشاورزی از سوی خریداران میوه ایرانی 

در خارج از کشــور به وزارت جهاد کشاورزی واصل 
شده و براین اساس طرح شناسنامه دار کردن باغات 
برای ردیابی محصولات در حال اجراست و برای برخی 

محصولات آغاز شده است.
جلیلی مقدم گفت: این احتمال وجــود دارد که این 
درخواست در آینده درخصوص بسیاری از محصولات 
باغی واصل شود که بر این اساس مکاتباتی با سازمان 
های جهاد کشاورزی استان ها مبنی بر شناسنامه دار 
کردن باغات و شناسه دار کردن و کد کردن محصول 
تولیدی انجام شده و از باغداران انتظار می رود در این 
زمینه همکاری لازم را برای عرضه محصول در بازارهای 

خارجی به عمل آورند.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر شناسنامه دار کردن 
باغات کیوی و مرکبات آغاز شده است، گفت: برخی 
کشــورها نظیر هند صرفا اجازه واردات محصولاتی 
را خواهند داد که شناســه دار باشــند تا بتوانند روند 
تولید میوه را ردیابی کننــد. بنابراین تولیدکنندگان 
محصولات باغی باغات خود را شناسنامه دار کنند تا 

در زمان صادرات محصول به دلیل نداشتن کد شناسه 
غافلگیر نشوند.

مدیــرکل دفتــر امــور میوه هــای گرمســیری و 
نیمه گرمسیری وزارت جهاد کشاورزی در ادامه با اشاره 
به اینکه شــدت گرمای هوای تابستان و مواجه بودن 
کشور با تنش آبی، تاثیری در تولید میوه های گرمسیری 
در سال جاری نداشته است، گفت: برخی محصولات 
تولیدی باغی جایگاه خوبی در حوزه صادرات پیدا کرده 
و اصولا محصولات صادراتی قلمداد می شوند و باغداران 
با هزینه بالایی که برای تولید میوه پرداخت می کنند 
محصولی کیفی تولید کرده و تنش های محیطی نظیر 

گرما و آب را مدیریت می کنند.
وی با بیان اینکه با وجود تنش های محیطی، اما تولید 
محصولی نظیر خرما در استان های خرماخیز کشور 
رشد داشته است، گفت: با توجه به اینکه اغلب میوه های 
گرمسیری و نیمه گرمسیری در نیمه دوم سال برداشت 
می شود، صادرات این محصولات از اوایل آبان ماه آغاز 

می شود.

معاون اشــتغال وزارت کار 
از افزایش اشــتغال حدود 
315 هزار نفری نیروی کار 
فارغ التحصیلان در تابستان 
1402 خبر داد و گفت: نرخ 
بیکاری فارغ التحصیلان در تابستان 1402 برابر 12 
درصد اعلام شده است که کمترین نرخ بیکاری در 7 

ساله گذشته است.
به گزارش تســنیم، محمود کریمی بیرانوند، معاون 
اشتغال وزارت کار در تحلیل وضعیت بیکاری و بیکاری 
فارغ التحصیلان گفت: بر اساس آمار اعلامی مرکز آمار 
در بازه زمانی تابســتان 1386 تا تابستان 1402 نرخ 
بیکاری کل کشور در تابستان 1402 برابر 7.9 درصد 
اعلام شده اســت که کمترین نرخ بیکاری در بازه 17 
ساله است. بیشترین نرخ بیکاری نیز مربوط به تابستان 
1389 با نرخ 13.7 درصد است. لازم به ذکر است که 
نرخ بیکاری نسبت به سال گذشــته تابستان 1401 

کاهش یک درصدی داشته اســت. وی با اشاره به نرخ 
بیکاری فارغ التحصیلان در فصل تابستان بیان کرد: 
بر اساس آمار اعلامی مرکز آمار در بازه زمانی تابستان 
96 تا تابستان 1402 نرخ بیکاری فارغ التحصیلان در 
تابســتان 1402 برابر 12 درصد اعلام شده است که 
کمترین نرخ بیکاری در بازه 7ساله مورد بررسی است. 
بیشترین نرخ بیکاری متعلق به تابستان 1396 با نرخ 
19.5 درصد است. لازم به ذکر است نرخ بیکاری نسبت 
به سال گذشته )تابستان 1401( کاهش 1.2 درصدی 

داشته است.
بیرانوند گفت: نرخ بیکاری جوانان گروه سنی 15-24 
ساله با یک روند کاهشی از 23 درصد در سال 1401 
به 20.1 درصد در تابستان سال 1402 رسیده است. 
واقعیت آن است که اگر چه نرخ بیکاری در همه گروه  ها 
کاهش یافته ولیکن آمارها حاکی از آن است که کماکان 
بیکاری در گروه های هدف اصلی اقتصاد ایران )جوانان، 
زنان و فارغ التحصیلان دانشگاهی( نگران کننده است و 
دغدغه اصلی دولت در فراهم سازی زمینه های مناسب 
برای ایجاد اشتغال گروه های هدف همچنان باقی است 

تا در کنار کســب درآمد و ایجاد رفاه خود و خانواده، از 
بسیاری از آسیب های اجتماعی در امان بمانند.

معاون اشتغال وزارت کار اظهار داشــت: در دوره یاد 
شــده نرخ بیکاری نیروی کار دانش آموخته آموزش 
عالی 1.2 درصد کاهش یافته اســت و از 13.2 درصد 
در تابستان سال 1401 به 12 درصد در تابستان سال 
1402 رسیده است که به نظر می رسد یکی از دلایل آن 
افزایش اشتغال حدود 315 هزار نفری برای این دسته 

از نیروی کار است.
وی افزود: علی ایحال با توجه به افزایش سهم جمعیت 
بیکار این گروه نســبت به مدت مشابه سال قبل )1.9 
درصد(، تحقق حداکثری هدف ایجاد اشتغال و افزایش 
اشــتغال پذیری برای فارغ التحصیلان دانشــگاهی، 
مســتلزم هماهنگی سیاســت های آموزش عالی با 
سیاســت های اقتصادی، اشــتغال، علم و فناوری و 
سیاست های صنعتی و تجاری است و در راستای تحقق 
آن، دستگاه های اجرایی و ســازمان های ذیربط می 
بایست از اقدامات جزیره ای و پراکنده و فاقد خاصیت 

هم افزایی در حوزه ایجاد اشتغال اجتناب نمایند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

افزایش اشتغال پذیری برای فارغ التحصیلان تحقق یافت

کاهش بیکاری به پایین ترین  ر کورد 

باغات کشور شناسنامه دار شوند جزئیات واردات ۲۰ قلم کالاهای اساسی

شناسایی 140 هزار واحد مسکونی دارای فرار مالیاتی افزایش ظرفیت اشتغال در کشور 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

آمارهای ارایه شده در رابطه با کاهش نرخ بیکاری 
و افزایش اشتغال نیازمند ارایه مدارک کافی است. 
مســتندات تحقق این اتفاق باید ارایه شود. اینکه 
دولت بگوید کاهش نرخ بیکاری تحقق یافته بدون 
مراجعه به مستندات و شواهد غیرقابل قبول است. 
امروز نرخ بیکاری به طور حتم دو رقمی است. دولت 
اگر مستندی در خصوص ایجاد اشتغال دارد، باید 
مطرح کند که در کجا و چه اندازه شغل ایجاد شده 
است. در تمامی دلتها سعی شده کاهش نرخ بیکاری 
تحقق پیدا کند. ولی به دلایل زیادی این اتفاق مهم 
نیفتاده است. شرایط اقتصادی مناسب کاهش نرخ 
بیکاری نیســت. در تمامی دولت ها شاهد بوده و 
هستیم که تلاش بر این است که در زمینه اشتغال 

کارنامه مثبتی ارایه شود. 
در شــرایط فعلی نیز اتفاق جدیدی نیفتاده و این 
آمارهای اشــتغال زایی نیازمند راســتی آزمایی 
است. درست است در دو سه ماه گذشته برخی از 
شاخص های اقتصادی نسبت به فصل گذشته یا سال 
گذشته بهبود پیدا کرده، اما به معنای این نیست که 
ظرفیت های جدیدی در اقتصاد ایران ایجاد شده 
است. بنابراین شــغل زیادی نیز ایجاد نشده و نرخ 

بیکاری تغییر چندانی نداشته است. 
باید ظرفیت های اشتغال را در کشور بالا برد. یعنی 
نرخ بیکاری را کاهش داد تا بازار کار توســعه یابد. 
وقتی بیــکاری کاهش یابد، ناخــودآگاه پایداری 
امنیت شغلی بیشتر می شود. به وجود آوردن چنین 
شرایطی در گرو این است بخش خصوصی گسترش 
یابد. همچنین باید قراردادهای شفاهی حذف و همه 
قراردادها کتبی شود که این روند به تنظیم روابط 

کار در کشور کمک می کند.
دولت ها بایــد برای رونق اقتصادی کشــور نقش 
تسهیل گری را میان کارگر و کارفرما ایفا کنند تا 
کارگر با تولید مقرون به صرفه اقتصادی و رقابتی 
به همراه ابزار کاری که کارفرما آماده می کند، رونق 
اقتصادی را رقم بزنند. در شــرایطی که کشــور با 
تحریم های ظالمانه مواجه است، راه نجات اقتصاد 
کشور توجه به تولید داخلی است. هرچه تولید داخل 
افزایش یابد، کالا و خدمات ایرانی نیز رونق خواهد 
یافت و به همراه آن اشــتغال، سرمایه اجتماعی و 

نیروی کار تقویت خواهد شد.

معاون وزیر صمت با اشاره به اینکه از سوی وزیر صمت 
در هیئت دولت پیشــنهاد دادیم که یارانه شیر خشک 
روی محصول نهایی و به مصرف کننده نهایی در قالب 
کالابرگ الکترونیک اختصاص پیدا کند، گفت: تا زمانی 
که شیوه فعلی ادامه دارد، باید نظارت ها تشدید شود که 
صرفا فروش شیرخشک در داروخانه ها و شبکه فروش 

رسمی مورد تایید وزارت بهداشت انجام شود.
محمد مهدی بــرادران با بیان اینکه تولیــد، واردات و 
توزیع شیر خشک طی تفاهمی در دولت قبل به وزارت 
بهداشت واگذار شــده، گفت: اما در صورت لزوم وزارت 
صمت با وزارت بهداشت همکاری خواهد کرد. برای مثال 
هفته گذشته وزارت صمت مصوب کرد که حمل و نقل 
شیر خشک در کشور به جز در شبکه رسمی مورد تایید 
سازمان غذا و دارو، ممنوع است. همچنین این موضوع به 
مدیر کل سازمان های صمت استان های مختلف و ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در استان ها به ویژه استان های 
مرزی که نمونه هایی از حمل و نقل شیر خشک، خارج 
از شبکه رسمی مورد تایید وزارت بهداشت وجود داشته 
ابلاغ شده و این اســتان ها جزو اولویت های برخورد در 

قالب توزیع خارج از شبکه رسمی و قاچاق هستند.
وی ابراز امیــدواری کرد که این تصمیــم کمک کند 
عده ای برای سود بیشتر و سوداگری محصول مورد نیاز 
کودکان را به سمت شبکه غیررســمی نبرند و قاچاق 
عکس رخ ندهد و گفت: همچنین به طور مشــخص از 
سوی وزیر صمت پیشنهاد دادیم که یارانه شیر خشک 
روی محصول نهایی و به مصرف کننده نهایی در قالب 
کالابرگ الکترونیک اختصاص پیدا کند و این پیشنهاد به 
هیئت دولت اعلام شده است. اما تا زمانی که شیوه فعلی 
ادامه دارد، باید نظارت ها تشدید شود که صرفا فروش 

شیرخشــک در داروخانه های رســمی و شبکه فروش 
رسمی مورد تایید وزارت بهداشت انجام شود.

همچنین به گفته معاون وزیر صمت طرح دیگری مبنی 
بر تطبیق شناسه گذاری ســامانه های مربوط به وزارت 
بهداشت و سامانه جامع تجارت دنبال می شود که این 
موضوع کمک می کند شفافیت در زنجیره توزیع افزایش 

پیدا کند و کمتر شاهد این نوسانات در بازار باشیم.
برادران همچنین گفت: آمار دقیقــی از میزان قاچاق 
معکوس شیر خشــک در کشور در دســترس نیست، 
اما قابل پیش بینی اســت افرادی کالایی که قیمت آن 
پایین تر از بازار جهانی باشد را از کشور خارج کنند. حتی 
ممکن است این نوع محصولات از جمله شیر خشک در 
داخل کشور صرف تولید ســایر کالاها شود و به عبارت 
دقیق تر شیر خشک به جای اینکه به کودکان برسد برای 

تولید محصولات غذایی دیگر استفاده شود.
به گزارش ایسنا، بر اساس اعلام ســازمان غذا و دارو  از 
20 مهرماه فروش شیرخشــک نوزاد تنها با کد ملی و 
تاریخ تولد امکانپذیر اســت که این موضوع شامل همه 
شیرخشک ها از جمله رگولار می شود. طبق گفته های 
تحویل زاده - رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک 
نوزاد- قیمت شیرخشک دستوری است و قیمت آن پایین 
نگه داشته شده، بنابراین احتمال می رفت که این کالا از 
کشور خارج و یا بیش از حد مصرف شود یا کلا وارد صنایع 

دیگری شوند و به دست مصرف کننده واقعی نرسد.
او همچنیــن گفته بــود کــه  از اول ســال تاکنون به 
شــرکت های تولیدکننده شیر خشــک نوزاد ارزدهی 
مناسبی نشد و همین امر منجر به کاهش ذخایر تولید 
این شرکت ها شد و چون عرضه و تقاضا متناسب نبود در 

بازار کمبود به وجود آمد.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران، رکود مسکن و ایجاد درگاه 
ملی مجوزها و سامانه املاک و مستقلات را از عوامل چالشی و کاهش 
درآمد این صنف دانست. کیانوش گودرزی، رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک تهران با اشاره به چالش های موجود این صنف گفت: در بحث 
مدیریتی و راهبردی، اتحادیه های صنفی علاوه بر نظارت بر عوامل 

زیرمجموعه خود باید توانمند و بازوی قدرتی به حساب آیند.
وی ادامه داد: در حال حاضر با ایجاد درگاه ملی مجوزها ضمن تاکید 
بر اینکه هیچکس مخالف سرعت بخشیدن به دریافت مجوز نیست؛ 
اما بعضی از آموزش ها در این بخش ناکافی بوده و همین امر باعث 

ایجاد ناهماهنگی های زیادی شده است.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران افــزود: در بخش آموزش 
هرچقدر سرمایه گذاری شود شاهد عملکرد بهتری در آینده خواهیم 
بود؛ اما در حال حاضر این مورد نامطلوب بوده و باید همه حوزه ها از 
جمله اداره ثبت و اتحادیه یکپارچه شوند. باید آموزش ها در محل 

اتحادیه ای که توان برگزاری این کلاس ها را دارد انجام شود.
گودرزی یکی از عوامل مغفول در درگاه ملی مجوزها را بازرســی 
مناسب از مدارک ارایه شده و امکان راســتی آزمایی عنوان کرد و 
گفت: برای ارایه جواز نیاز به بازرسی وجود دارد. در این سامانه متراژ 
محل کسب قید نشده و هرشخصی می تواند با هر متراژ یک جواز 

کسب و کار اخذ و فعالیت کند.
وی تاکید کرد: ما دوســت داریم در اتحادیه ها آن امضای طلایی 
عنوان شده برداشته شــود، اما نباید در نظارت، مدیریت و حرکت 
راهبردی که اتحادیه بر مجموعه های زیردســت و اعضای صنفی 
خودش باید داشته باشد، خللی ایجاد شود. رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک تهران ادامه داد: وقتی افرادی که مجوز دریافت می کنند از 
ابتدا قدرت اتحادیه را ندیده و نشناخته اند و جواز را از یک سامانه 
دریافت کردند چگونه می توانیم نظارت کافی بر فعالیت آنها داشته 
باشیم؟ لذا باید برای رفع این مشکل تمامی مراحل مجوز از سوی 

اتحادیه باشد.

گودرزی کاهش درآمد اتحادیه ها را از چالش های ایجاد درگاه ملی 
مجوزها عنوان کرد و گفت: با ایجــاد درگاه مجوزهای ملی، منبع 
درآمدی اتحادیه کاهش پیدا کرده است و همین امر تعدیل نیرو و 

بیکاری بیشتری در جامعه به همراه دارد.
وی در مورد سیاست دولت جهت نظارت بر حوزه مسکن و کاهش 
نرخ کمیسیون املاک و راه اندازی سامانه املاک و مستغلات اظهار 
داشت: خود دولت بر اشتباه بودن این سیاست واقف هست؛ ولی به 
چه دلیل بر اجرای آن تاکید دارد شــفاف و مشخص نیست. در هر 
صورت دولت فعلی سامانه املاک ومستغلات را راه اندازی کرده و 
با تمام حوزه های املاک ارتباط برقرار کــرده و قصد دارد به نوعی 

ساماندهی کند.
گودرزی تاکید کرد: این سامانه از دیدگاه دولت شاید برای تنظیم 
موقت بازار مســکن موثر باشــد؛ اما اشــکالات حقوقی، امنیتی و 
اجتماعی هم خواهد داشــت. وی با تاکید بر اینکه مهمترین ایراد 
سامانه املاک و مستغلات این اســت که اهلیت افراد را نمی تواند 
تشخیص دهد گفت: در این صورت ما شاهد خواهیم بود که قرارداد 
به صورت غیر واقعی در سامانه ثبت شده و افراد حقیقی اصلا وجود 
ندارند. این ها مســائلی است که اگر پیگیری نشــود، شاکی های 
زیادیدر آینده به وجــود خواهد آمد و قوه قضائیه درگیر مســائل 

پیچیده ای خواهد شد.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تصریح کرد: با این رویه مردم به 
راحتی نخواهنــد پذیرفت که حاصل یک عمــر زندگی خود را در 
اختیار یک سامانه قرار دهند. وی افزود: دولت با ایجاد این سامانه 
در واقع برای خود رقیب نظارتی ایجاد کرده است. کار اصلی دولت 
نظارت و حمایت از کسب و کارهاست ولی با ایجاد این سامانه بحث 

ساماندهی و قانون مداری دچار اشکالات فراوان خواهد شد.
گودرزی اظهار کرد: اگر قرار اســت دولت به جهت کنترل بحران 
مسکن وارد این حوزه شود بایستی حســاب شده تر عمل کند. در 
حال حاضر نزدیک به 12 هزار مشاور املاک داریم. با وجود بحران 

رکود مسکن هرکدام از این افراد درآمدی کمتر از یک کارمند دارند 
و نباید اجازه دهیم با این اشتباهات این بحران دامنه دار شود. وی 
تاکید کرد: بنده معتقدم با راه اندازی این ســامانه به جز مشکلات 

حقوقی در کار مشاوران املاک هم اختلال ایجاد شده است.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران تصریح کرد: باید نگاه منفی از 
صنف املاک برداشته شود. افرادی که سامانه املاک و مستغلات را 
راه  اندازی کردند به بعضی مسائل مهم و جزئیات دقت کافی نداشته 
اند. دوســتان توضیح بدهند که خریدار و فروشنده و یا مستاجر و 
مالک چگونه یک آپارتمان را پیدا کنند. ما کلا دو پلتفرم در کشور 
داریم. یعنی شــما جمعیت 2 تا 3 میلیون نفری را در نظر نگرفتید 

و دو سایت راه اندازی کردید و فقط برای آنها درآمد ایجاد کردید .
گودرزی در ادامه سخنان خود به بحث واحدهای بدون پروانه هم 
اشاره کرد و گفت: سالهاست برای نظارت بر واحدهای بدون پروانه، 
گشت ویژه ایجاد کرده ایم و این سیکل همچنان در حال تکرار است. 
در حالی که بایدبه جای صرف این همه نیــرو، اتحادیه املاک هم 
نظارت و کنترل کافی در اجرای قانون مصوبات داشته باشد و بتواند 
مجوزهای لازم را در ســامانه هایی که در اختیار دارد ارایه دهد تا 

مشاوران املاک بدون پروانه نداشته باشیم.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران در بخش دیگری از اظهارات 
خود به مشکلات ایجاد شده در حوزه مالیات اشــاره کرد و افزود: 
مالیات در حوزه اصناف بسیار چالش برانگیز و باعث بروز مشکلات 
عدیده در میان مشاوران املاک شده است که بازنگری و توجه کافی 

را می طلبد.
گودرزی درپایان حل این مشــکل را در ایجاد یک درگاه بانکی در 
سامانه مالیاتی کشور دانســت و تصریح کرد: باید یک درگاه بانکی 
در این حوزه ایجاد شــود که قبل از ارایه کدرهگیری بتوان مالیات 
برارزش افزوده را پرداخت کرد. این باعث می شود هم دولت یک سال 
زودتر به پول خود برسد هم مشاوران املاک با اقساط کوچک و کوتاه 

که پرداخت می کنند رضایتمندی بیشتری داشته باشند.

کاهش درآمد مشاوران املاک به کمتر از یک کارمندپیشنهاد تخصیص یارانه شیر خشک در قالب کالابرگ
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فناوری و 
اطلاعات

تحویل ۳۳ ایکس ری به گمرک توسط دانش بنیان ها
رییس کل گمرک از تحویل ۳۳ دستگاه ایکس ری در سال آینده توسط شرکت های دانش 
بنیان داخلی خبر داد و گفت: قرار است قطعات این دستگاه و نیز دستگاه های از قبل خریداری 
شده نیز توسط دانش بنیان ها در داخل تولید و تامین شود. به گزارش وزارت اقتصاد، محمد 
رضوانی فر، در خصوص تعامل گمرک با شرکت های دانش بنیان برای خرید دستگاه های 
ایکس ری، اظهار داشت: با توجه به اینکه تعداد شرکت های دانش بنیان مدعی در خصوص 
تولید و عرضه دستگاه های ایکس ری در کشور زیاد است و امکان بررسی همه این شرکت ها 
وجود ندارد، گمرک با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری تفاهم نامه ای امضا کرده تا 
کار ظرفیت سنجی، کیفیت سنجی و ارزیابی این شرکت ها در حوزه تولید دستگاه های ایکس 
ری توسط این معاونت انجام شود. وی با بیان اینکه دستگاه ایکس ری، دستگاه مسافری، ریلی 
و کامیونی به معنای عام است، ادامه داد: مساله بعدی چالش های موجود در خصوص اشعه 
و کیفیت تصویر این دستگاه ها است که در این مورد هم فرآیند آزمون و روش تست آنها بر 
اساس استانداردهای موجود توسط معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری انجام و تایید 
می شود. معاون وزیر اقتصاد اظهار کرد: قرار شد تا معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری از 
محل منابع داخلی خود مجدداً از شرکت های دانش بنیان تولیدکننده دستگاه های آشکارساز 

یا ایکس ری حمایت کند که این روند اکنون آغاز شده است.
رضوانی فر درباره کیفیت دستگاه های داخلی نیز تصریح کرد: در حال حاضر این دستگاه ها 
با کیفیت مناسب در اختیار گمرک قرار گرفته و جایگزین دستگاه های خارجی شده و 
قرار است ۱۷ عدد از این دستگاه ها امسال و ۳۳ عدد نیز سال آینده با استانداردهای موجود 
تحویل داده شود. وی تاکید کرد: ما کارگروه مشترکی با معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری تشکیل دادیم تا در این مسیر به طور کامل گمرک کشور با دستگاه های داخلی 
تجهیز شــوند. رییس کل گمرک گفت: مدتی قبل دو دستگاه رونمایی شد و قرار است 
در آبان و آذر ماه نیز باز هم رونمایی داشته باشیم تا طی دو سال ۵۰ دستگاهی که تعهد 
داده شده، تکمیل شود. رضوانی فر همچنین متذکر شد: گمرک با کمک این شرکت ها 
هم قیمت ارائه خدمات را بازنگری کرد و هم در خصوص قطعات و لوازم یدکی نیز با این 
شرکت ها به توافق رسیدیم و ما حتی در خصوص تامین قطعات سایر دستگاه هایی که از 
قبل خریداری شده، با این شرکت ها توافق کردیم. به گفته وی، معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، زبان گفتمان فنی گمرک با شرکت های دانش بنیان است از این جهت 

همکاری با این معاونت بهترین فرصت برای هر دو طرف محسوب می شود.

احتمال صعود بیت کوین به ۳۵ هزار دلار
بیت کوین )BTC( دوباره توجه بازار را به خود جلب کرده و هدف آن فراتر رفتن از سطح 
۳۰ هزار دلار در بحبوحه رشد کوتاه مدت است، برخی از تحلیلگران پیش بینی می کنند 
که بیت کوین به  طور بالقوه به بالاترین حد خود می رسد. در این تجدید حیات، برخی از 
تحلیلگران پیش بینی می کنند که بیت کوین برای سودهای بیشتر آماده است و به طور 
بالقوه به بالاترین حد خود می رسد. به  طور خاص، تردینگ شات، تحلیلگر برجسته حوزه 
رمزارزهای دیجیتال اظهار کرد که شاخص های فنی قوی فعلی بیت کوین و الگوهای تاریخی 
نشان می دهند که یک مسیر صعودی پیوسته وجود دارد و اصلاح قیمت تنها در زمانی است 
که معیارهای خاص برآورده شود. قابل ذکر است، این تحلیلگر نشان داد که بیت کوین به 
مرز ۳۵ هزار دلار چشم دوخته، در حالی که این دارایی با شک و تردیدهای اخیر پس از اخبار 
جعلی در مورد یک صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین )ETF( روبرو است. بر اساس 
سخنان وی، بیت کوین در حال نزدیک شدن به بالاترین میزانی است که دوشنبه گذشته به 
آن دست یافته بود و شاخص قدرت نسبی یک روزه )RSI( آن به محدوده بیش از حد خرید، 
بالاتر از مرز ۷۰.۰۰ صعود کرده است با این حال، این شرایط خرید بیش از حد ممکن است 

برای کسانی که انتظار اصلاح فنی را دارند، نگرانی ایجاد نکند.
وی خاطرنشان کرد که بیت کوین یک الگوی یک ساله متقاعد کننده را به نمایش می گذارد 
که شبیه به یک کانال رو به بالاست. این الگو نشان می دهد که صعود فعلی مرحله بعدی 

یک مسیر صعودی فنی است که می تواند بیت کوین را به بالاترین سطح جدیدی برساند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۱.۱۴ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۱.۸۱ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۱.۳۷ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۲۰ درصد 
کاهش داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۳۹.۸۴ میلیارد 
دلار است که ۱۴.۳۱ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۳.۱۲ میلیارد دلار است که ۷.۸۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۳۶.۹۸ میلیارد دلار است که ۹۲.۸۱ 

درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

حضور دانش بنیان های ایرانی در بزرگ ترین رویداد انیمیشن 
دانش بنیان های ایرانی در قالب هیاتی متشکل از ۱۰ شــرکت خلاق و نوآور در رویداد 
»میپ کام«، بزرگ ترین رویداد انیمیشن و فیلم دنیا حضور یافتند. به گزارش معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، در این رویداد بین المللی، استقبال 
چشمگیری از خدمات صادراتی حوزه تولید محتوای ایرانی صورت گرفته و در آینده نزدیک 
شاهد چند قرارداد همکاری میان شرکت های ایرانی و خارجی خواهیم بود. این رویداد، 
جزو با اقبال ترین دوره های برگزاری رویداد میپ کام بعد از دوران رونا اســت و در کنار 
ایران، چین، کره جنوبی و ترکیه هم حضور پررنگی در این دوره داشتند. میپ کام فرانسه، 
بزرگ ترین گردهمایی جهان در حوزه محتوای رسانه ای است. این رویداد که سالانه برگزار 
می شود، میزبان تولیدکنندگان، توزیع کنندگان، شبکه های تلویزیونی، شبکه های پخش 
خانگی، سرمایه گذاران و ناشران جهان رسانه است. میپ کام فرانسه امسال ۱۶ تا ۱۹ اکتبر 
)۲۴ تا ۲۷ مهرماه ۱۴۰۲( برگزار شد. شرکت های مختلف از ۱۰۰ کشور دنیا در میپ کام 
فرانسه شرکت داشتند. این شرکت ها از طریق میپ کام به جذب سرمایه گذار برای تولید 
محصولات خود پرداختند و قراردادهای مهم این حوزه امضا شد. شبکه سازی، مذاکرات 

تجاری و دریافت پروژه های بزرگ از دیگر فعالیت شرکت ها در میپ کام فرانسه بود.

قیمت بسته های اینترنتی تغییر نمی کند؟
افزایش قیمت بسته های اینترنتی چند سال است در دولت های گذشته و حتی دولت 
سیزدهم مطرح شده و مورد بحث قرار گرفته است اما به تازگی وزیر ارتباطات درباره 
احتمال افزایش قیمت بسته های اینترنتی اعلام کرد فعلا برنامه ای برای گران کردن 

بسته های اینترنت ندارند. 
به گزارش ایسنا، بحث ثابت ماندن هزینه های بسته های اینترنتی و حتی تعرفه های 
اینترنت ثابت در گذشته به عنوان یکی از موضوعات مهم این حوزه مطرح بود و بعضا 
عنوان می شد که هزینه ICT باید متناسب با جیب مردم باشد، اما از سوی دیگر در 
شرایط کنونی از سوی تحلیلگران و فعالان در این عرصه، به این موضوع اشاره و تاکید 

می شود که ثابت ماندن تعرفه ها هم امکان توسعه در این حوزه را سلب کرده است.
بر این اســاس به دلیل منع قانونی در بودجه ۱۴۰۰، امکان افزایش تعرفه از سوی 
اپراتورها وجود نداشت، موضوعی که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و معاونانش 
بارها به آن اشاره کردند؛ وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این باره با اشاره به تدوین 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، از نمایندگان مجلس شورای اسلامی درخواست کرده بود 
که عدم امکان اصلاح تعرفه ها که در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ مطرح بود، در بودجه 

سال ۱۴۰۱ تکرار نشود.
مسئولان در این باره معتقد بودند که نیازها بیش از گذشته شده و هزینه ها به شدت 
افزایش پیدا کرده است و طبیعتا وقتی درآمد ثابت بماند یا حتی کاهش پیدا کند، 
توسعه مشکل پیدا می کند، درحالی که حوزه ارتباطات باید مسیر تخصصی خود را 
طی کند و وضعیت ارتباطات از چیزی که هر روز کیفیتش کاهش پیدا می کند، تغییر 
کند. البته وزیر ارتباطات به این موضوع تأکید داشت که اپراتورها، بدون هماهنگی با 

رگولاتوری، حق افزایش تعرفه را ندارند.

اخبار

براساس اعلام وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات میانگین 
سرعت دسترسی به اینترنت 
پرســرعت در کشــور ۱۲ 
مگابیــت برثانیه اســت و با 
اجرای این پروژه بــه ســرعت های ۱۰۰۰ مگابیت بر 
ثانیه دسترسی پیدا می شــود. به گزارش ایسنا، درحال 
حاضر توســعه صنعت ارتباطی مبتنی بر دسترســی 
فیبرنوری یکی از مهم ترین پیشران دستیابی به اقتصاد 
دیجیتال است و اجرای چنین طرح عظیمی در کشور 
سبب ساز رونق شــرکت های تکنولوژی و اشتغال زایی 
 خواهد شــد که خود سبب رشــد تولید و تحقق شعار 

سال است. 
بر اســاس مصوبه شــورای عالــی فضای مجــازی تا 
ســال ۱۴۰۴ باید ۸۰ درصد خانوارهــا و ۱۰۰ درصد 
کسب وکارها با متوسط ســرعت ۲۵ مگابیت  برثانیه به 
پهن باند ثابت دسترسی داشــته باشند و دسترسی ۲۰ 
میلیون خانوار و پنج میلیون کسب وکار تا سال ۱۴۰۴ 
به اینترنت پهن باند ثابت باید بر بستر فیبر نوری شکل 
گیرد و تا پایان سال قرار است ۸ الی ۱۰ میلیون نفر تحت 

پوشش این فناوری قرار بگیرند.
حال به تازگی عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- در جمع نمایندگان ولی فقیه در دانشگاه ها 
در مشهد به تشــریح اقدامات و دســتاوردهای وزارت 

ارتباطات در دولت ســیزدهم در حوزه های مختلف از 
جمله توسعه شبکه ارتباطی و توسعه دسترسی ارتباطی 

پرداخت.
وی در این جلسه با بیان اینکه از روز نخست شبکه ملی 
اطلاعات را محور همه برنامه ها قرار دادم، گفت: شورای 
راهبری شــبکه ملی اطلاعات را به مســوولیت خودم 
تشکیل دادم که هر هفته جلســات آن بصورت منظم 
برگزار می شــود و میزان پیشــرفت پروژه از ۲۳ درصد 
در ابتدای دولت ســیزدهم، امروز به حدود ۶۳ درصد 

رسیده است.  
زارع پور با اشاره به اینکه بر اساس اسناد بالادستی، شبکه 
ملی اطلاعات یک شــبکه پرســرعت و باکیفیت و امن 
است باید در سراسر کشور ایجاد شود تا روی آن خدمات 
مختلفی به مردم ارایه شــود، تصریح کرد: در معماری 
شبکه ملی اطلاعات ۳۰ هدف تعیین شده است که برای 

تحقق آنها ۷ کلان پروژه تعریف شده است.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه یکــی از این کلان پروژه ها 
زیرساخت ارتباطی اســت، خاطرنشان کرد: درحالیکه 
در دنیا ۷۰ درصد ترافیک مصرفی مردم روی شــبکه 
ثابت اســت اما در ایران با عدم توســعه شــبکه ثابت 
پرســرعت که کاری سختی اســت، همه نیاز کشور به 
سمت استفاده از شبکه همراه برده شده است بطوریکه 
 هم اکنون ۷۰ درصد نیاز مردم از طریق ارتباط موبایل 

تامین می شود.
وی با بیان اینکه برای حل این مشکل پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب و کارها تعریف کردیم، افزود: بر این اساس 
هدف گذاری شــد تا در اقدامی بزرگ در پایان کار این 

دولت ۲۰ میلیون خانوار تحت پوشــش فیبر نوری قرار 
بگیرند و تا الان در ۵۰۰ شهر تفاهم صورت گرفته است 
و عملیات اجرایی در حدود ۲۰۰ شــهر کار شروع شده 
است و در ۸۰ تا ۹۰ شهر نیز کار به پایان رسیده است و 
به فضل  اللهی تا پایان کار دولت سیزدهم برای ۸۰ درصد 
خانوارهای شهری دسترسی به اینترنت پرسرعت فیبر 

نوری فراهم می شود.
وزیر ارتباطات با اشــاره به اینکه الان میانگین سرعت 
دسترسی به اینترنت پرســرعت در کشور ۱۲ مگابیت 
بر ثانیه است، گفت: با اجرای این پروژه به سرعت های 
۱۰۰۰ مگابیت برثانیه دسترسی پیدا می کنیم. در این 
جلسه زارع پور در خصوص اقدامات صورت گرفته برای 

حمایت از توسعه پیام رســان ها و شبکه های اجتماعی 
داخلی و توسعه صنعت فضایی توضیحاتی ارائه کرد.

چندی پیش مدیر مخابرات استان تهران درباره آخرین 
وضعیت ارایه فیبرنوری در تهــران و تعداد خانوارهایی 
که تحت پوشش قرار گرفته اســت اعلام کرد که تعداد 
مشتری های فعالشان در ســطح استان تهران در حوزه 
فیبرنوری ۱۲۲ هزار اســت و هر دو هفته یک افتتاح از 

پروژه های به بهره برداری سیده انجام می شود.
او تأکید کرد اگر فردی در یک ســاختمان درخواست 
اجرای فیبر داشته باشد، آنها برای آن یک نفر کار را انجام 
می دهند و برای بقیه اعضای ســاختمان نیز بازاریابی 

می کنند.

۱۰۰۰ مگابیت بر ثانیه سرعت اینترنت در پروژه فیبر نوری است

فیبرنوری پیشران دستیابی به اقتصاد دیجیتال
News kasbokar@gmail.com

رییس ســازمان فضایی ایران از شــرکت دانش بنیان 
امید فضا بازدید کرد. به گزارش سازمان فضایی ایران، 
حسن ســالاریه، معاون وزیر و رئیس سازمان فضایی 
ایران به همراه جمعی از مدیران ارشــد این سازمان از 
شــرکت دانش بنیان امید فضا که یکی از شرکت های 
خصوصی فعال در حوزه فضایی اســت، بازدید کردند 
 و در جریــان آخریــن دســتاوردهای این شــرکت 

قرار گرفتند.
سالاریه و مدیران ارشد ســازمان فضایی ایران در این 
بازدید، در جریان آخرین وضعیت و انجام تســت های 

نهایی ماهواره های کوثــر و هدهد که در آینده نزدیک 
به فضا پرتــاب خواهند شــد نیز قرار گرفتــه و برای 
متخصصان فضایی شاغل در این شرکت دانش بنیان 

آرزوی موفقیت کردند.
سالاریه همچنین طی ســخنانی در جمع مدیران این 
شرکت، با بیان اینکه صنعت فضایی ایران در دو سال 
اخیر با حمایت های شخص ریاست محترم جمهوری، 
با سرعت خوبی در حال پیشرفت است، تاکید کرد: از 
سال گذشته که رهبر معظم انقلاب اسلامی شعار سال را 
حمایت از دانش بنیان ها معرفی کردند، سازمان فضایی 

ایران برنامه مدونی برای عملی کردن این شــعار تهیه 
کرد که راهبردهای کلی آن در برنامه ۱۰ ساله فضایی 

نیز قید شده است.
وی افزود: ما روند حمایــت از دانش بنیان های حوزه 
فضایی را از همان سال گذشته آغاز کرده و تاکنون چند 
قرارداد خوب با این شرکت ها منعقد کرده ایم که یکی 
از قراردادها با همین شرکت امید فضا منعقد شده که 
طی آن، برخی خدمات این شرکت را خرید تضمینی 

کرده ایم.
رئیس سازمان فضایی ایران تصریح کرد: اگرچه شعار 

امسال دیگر حمایت از دانش بنیان ها نیست اما سازمان 
فضایی ایران مصمم اســت که روند حمایــت از این 
شــرکت ها و بخش خصوصی را همچنــان ادامه دهد 
چرا که ما معتقدیم، شــعارهای ســالانه ای که رهبر 
معظم انقلاب اعلام می کنند، صرفــاً مربوط به همان 

سال نیست.
ســالاریه در پایان گفت: روند بازدید از شــرکت های 
دانش بنیان را به منظور حمایــت و ایجاد انگیزه ادامه 
خواهیم داد تا زیست بوم فضایی کشور با مشارکت فعال 

بخش خصوصی شکل بگیرد.

دانش بنیان های ایرانی موفق به تولید انواع شبیه ساز 
رانندگــی بــا خودروهای ســبک، ســنگین، ویژه و 
موتورسیکلت به منظور آموزش و سنجش مهارت های 

رانندگی شدند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، مهیار ابراهیمی رییس مرکز راهبری 
ســتادهای ویژه توســعه اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، حمزه ذاکری رییس مرکز توسعه آموزش، 
مطالعات و نوآوری ســازمان راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای و شــهاب خدامرادی مدیر گروه خودرویی و 
هوشمندسازی ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان حمل و 
نقل و فضایی در بازدید از شرکت فناور شبیه ساز نصیر از 
نزدیک با دستاوردها، محصولات و مسائل و نقطه نظرات 

تولیدکنندگان این شبیه سازها آشنا شدند.

در این بازدید عبدالهادی مدیرعامل شرکت فناور شبیه 
ساز نصیر، نحوی عضو هیات علمی دانشکده مکانیک 
دانشــگاه خواجه نصیر و مســوول پروژه شبیه ساز و 
حسینی، مدیر پروژه شبیه ســاز توضیحاتی را درباره 
شبیه سازهای تولیدی و مزایای اســتفاده از آنها بیان 
کردند. عبدالهادی گفت: نبود آموزش های کافی و دوره 
های مهارت افزایی در آمار بــالای تصادفات رانندگی 
در کشور که ســالانه جان تعداد زیادی از هموطنان را 
می گیرد و سبب خسارتهای اجتماعی سنگینی برای 

کشور می شود، موثر است.
وی اظهار داشت: شبیه ســازهای رانندگی شامل دو 
بخش نرم افزاری و ســخت افزاری می باشــند که به 
صورت هماهنگ با هــم کار می کننــد و یک محیط 
مجازی را خلــق و در نهایت احســاس رانندگی را به 

راننده منتقل می کنند. به صورت کلی شبیه سازهای 
رانندگی دارای سکوی راننده شامل داشبورد، صندلی 
راننده، پدال ها و سنسورهای موقعیت پدال ها، مدل 
گرافیکی از جاده ها و محل تــردد رانندگان به همراه 
عابرین پیاده و حضور سایر خودروها، مدل دینامیکی 
خودروی واقعــی، دربرگیرنده رفتارهــای خودرو در 
محیط، فرمان نیرویی جهت بازخورد گشــتاور فرمان 
 روی دســت کاربر و سناریوهای آموزشــی، مهارتی و 

درک خطر هستند.
عبدالهادی افزود: در این مجموعه انواع شبیه سازهای 
خودروی سبک، سنگین، ویژه و موتورسیکلت تولید می 
شود که از جمله ویژگی های این شبیه سازها  می توان به 
استفاده از قطعات واقعی وسیله نقلیه در سیستم شبیه 
ساز، استفاده از سریع ترین پردازنده ها به منظور ایجاد 

محیط تعاملی بلادرنگ، ایجاد صدای موتور و محیط، 
شبیه سازی نیروها و حرکت های وارده از طرف وسیله 
نقلیه به راننده و ایجاد تصاویر ســه بعدی با زاویه دید 

مناسب به همراه آینه مجازی یا واقعی اشاره کرد.
وی تصریح کرد: با استفاده از دستگاه های شبیه ساز 
خودروهای سنگین می توان بسیاری از آموزش های 
اولیه و نیز آمــوزش های حرفه ای را بــرای رانندگان 
خودروهای ســنگین فراهم آورد. پیش بینی می شود 
بهره گیری از این شبیه سازها درصد تصادفات درون 
محیط کاری را به صورت چشــم گیری کاهش دهد. 
همچنین با استفاده از این شبیه ساز ها می توان میزان 
توانایی فرد را در کنترل وسایل نقلیه سنجیده و برای 
وی گواهینامه صلاحیت رانندگــی حرفه ای را صادر 

کرد.

یک شــرکت خلاق فناور ایرانی موفق به تولید بومی 
سیستم بازبینی تصاویر)ویدئوچک( ورزشی در رشته 
والیبال و بسکتبال شد، این سیستم در رشته فوتبال در 
حال حاضر در مرحله آزمایش است. یکی از دغدغه ها 
و رویاهــای اهالی ورزش، وجود سیســتم ویدئوچک 
)بازبینی تصاویر( ورزشی است تا با استفاده از آن، امکان 
تصحیح خطاهای احتمالی تیم داوری فراهم شود. این 
دغدغه البته به شــکل پررنگ تری خود را در ورزش 

فوتبال نشان می دهد.
براساس اعلام معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، به همت یک شرکت خلاق 
فناور، تولید بومی سیستم ویدئوچک )بازبینی تصاویر( 
ورزشی در رشــته والیبال و بســکتبال رقم خورده و 
این سیســتم این روزها در رشته فوتبال نیز در مرحله 
آزمایش قرار دارد و کاربرد آن در فوتبال کشور، دستاورد 

مهم و قابل توجهی خواهدبود.
سعید محمدی مدیرعامل شــرکت پیام رسانان این 

شــرکت خلاق در خصوص نحوه عملکرد این سیستم 
گفت: سیســتم ویدئوچک برای بازبینــی تصاویر در 
مسابقات ورزشی مختلف کاربرد داشته و به نوعی یکی 
از اعضای تیم داوری در مسابقات محسوب می شود و به 

داوران برای تصحیح رای اشتباه شان کمک می کند.
وی ادامه داد: شــرکت پیام رســانان، یکی از چهار شرکت 
سازنده این سیستم در جهان است و در قاره آسیا هیچ رقیبی 
Hawk- و Genius Sport ندارد و در کنار ما، شرکت های
Eye از انگلیس و شرکت TDS از لهستان، از تولیدکنندگان 
این نوع از سیستم های ویدئوچک به شمار می آیند و نکته 
قابل توجه این است که این شرکت ها به علت تحریم به ایران، 
محصولی نمی فروشند و ما با تولید بومی این محصول عملا 

کشور را در این حوزه خودکفا کرده ایم.
مدیرعامل شرکت پیام رسانان با بیان اینکه از این نوع 
از سیستم ویدئوچک تنها یک نمونه در کشور موجود 
اســت، گفت: تنها سیســتم ویدئوچکی که در حال 
حاضر، در کشور وجود دارد، سیستمی است که توسط 

 Data فدراسیون والیبال در ســال ۲۰۱۴ از شرکت
Project ایتالیایی خریداری شــده که سالیانه مبلغ 
شش هزار یورو بابت حق لایســنس از ایران دریافت 
می کند. البته این شــرکت هم زیر مجموعه شرکت 

Genius Sport انگلیس قرار گرفته است.
محمدی در خصوص قیمت تمام شــده این محصول 
عنوان کرد: تولید بومی این سیستم، صرفه جویی ارزی 
قابل توجهی را به دنبال خواهد داشت چرا که هزینه تمام 
شده تولید آن تقریبا نصف قیمت سیستم های اروپایی 
اســت و در عین حال، همان کیفیــت را ارائه می کند، 
دوربین های این سیستم، ساخت آلمان است و رقبای 

خارجی هم از همین برند آلمانی استفاده می کنند.
به اعتقاد وی، فارغ از مسائل مالی و هزینه تمام شده، 
دیگر مزیت این سیســتم در مقایســه با نمونه های 
خارجی، دســترس پذیری راحت تر آن اســت و تنها 
شامل یک دستگاه رایانه می شود؛ این در حالی است 
 server که نمونه مشابه آن از یک سیستم مرکزی و دو

تشکیل شده است که این امر، دسترس پذیری و حمل 
سیستم را دشوارتر می کند. مضاف بر این، سیستم بومی 

تمام زبان های دنیا را هم پوشش می دهد.
این فنــاور همچنین با بیان اینکه از امســال صادرات 
سیستم ویدئوچک به خارج نیز آغاز شده است، گفت: 
تیم ما برای نصب سیستم ویدئوچک اواخر هفته راهی 
کشور بحرین می شود و به جز بحرین با مشتری های 
دیگری از ســایر کشــورها هم برای صادر کردن این 

محصول در حال مذاکره هستیم.
محمدی ادامــه داد: این محصول از تاییدیه شــرکت 
خلاق برخوردار است و ســابقه فروش و اجاره سیستم 
در مسابقات والیبال و بسکتبال را در کارنامه خود دارد 
و در جام ملت های آسیا که در ارومیه برگزار شد، مورد 
اســتفاده قرار گرفت؛ البته علیرغم اینکه شاخه اصلی 
فعالیت این سیستم، در ســال های گذشته در ورزش 
والیبال بوده با این حــال، در ورزش فوتبال هم مورد 

آزمایش قرار گرفته است.

تغییری در حساب کاربری مدیر عامل ویبو نشاندهنده اجرای 
سیاست جدیدی در چین است که افراد با بیش از ۵۰۰ هزار 
دنبال کننده نمی توانند درباره امور سیاسی و مالی به طور 
ناشناس کامنت بگذارند. مدیر ارشد اجرایی شبکه اجتماعی 
ویبو تایید کرد چین احتمالا ناشناس بودن افرادی که درباره 
امور سیاســی و مالی کامنت آنلاین مــی گذارند را حذف 
می کند و از آنها می خواهد نام واقعی شــان را روی حساب 
های کاربری شان نمایش دهند. وی از اجرای این سیاست 
به کاربران خبر داد. کامنت هــای وانگ گائوفی که پلتفرم 

میکروبلاگ آن معادل توئیتر در چین است، توجه رسانه های 
محلی و کاربران ویبو را به خود جلب کرده است. این درحالی 
است که نگرانی های روزافزونی درباره سختگیری دولت بر 

اینترنت کشور وجود دارد.
چند اینفلوئنسر ویبو اعلام کردند به آنها اعلام شده کاربرانی 
با چند میلیون فالوئر که درباره سیاست، سرگرمی، امور مالی 
اظهار نظر می کنند، باید نام واقعــی خود را نمایش دهند. 
آنها اعلام نکردند این دســتورات از کجا صادر شده است. از 
سوی دیگر رگولاتور فضای ســایبری چین نیز در این باره 

اظهار نظری نکرده است. نخستین بار یک کاربر به نمایش 
نام گائوفی در حساب کاربری اش در ویبو اشاره کرد و همین 
امر سبب شد مدیر ارشد اجرایی شرکت در پاسخ اعلام کند 
سیاست جدید شبکه های اجتماعی آنلاین را نخست روی 

حساب کاربری خودش آزمایش می کند.
او در ویبو نوشت: فالوئرهای قدیمی ام همه می دانند قابلیت 
های جدید را نخســت خودم آزمایش می کنم. مدیر ارشد 
اجرایی ویبو ۹۵۷هزار فالوئر در این پلتفرم دارد. به گفته او 
سیاست جدید نام واقعی در آینده برای تمام کاربران با نیم 

میلیون فالوئر یا بیشتر اجرا می شود. او همچنین پیشنهاد 
کرد کاربران می توانند برای اجتناب از اجرای این سیاست، 
فالوئرهایشــان را حذف کنند. هرچند بخش اعظم صنعت 
رسانه چین تحت قانون دولتی فعالیت می کند، اما در سال 
های گذشته بلاگرهای های کوچک یا رسانه های مستقل 
مانند zimeiti که در بخش های خاصی فعالیت می کنند، به 
شدت محبوب شده اند. رگولاتور فضای سایبری چین سعی 
دارد این فعالیت ها را کنترل کند و در همین راستا اقداماتی 

وسیع انجام داده است.

حمایت از دانش بنیان های حوزه فضایی ادامه دارد

شبیه ساز خودروهای سنگین؛ دستاوردی دیگر از دانش بنیان های ایرانی

تولید سیستم »بازبینی تصاویر« ورزشی در کشور

کامنت های ناشناس در شبکه های اجتماعی چین ممنوع می شود
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کشاورزي

فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه سازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز مي شود. مجري 
طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري استان هاي شمالي 
كشور با بيان اينكه فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه سازي 
اراضي شاليزاري استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز 
مي شود، افزود: قرارداد تجاري اين طرح سه ساله، هفته پيش ميان پيمانكار 

چيني و وزارت جهادكشاورزي به عنوان كارفرما منعقد شد. رضا عظيمي اظهار 
داشت: اكنون منتظر برقراري خط اعتباري چين به مبلغ ۷۰۰ ميليارد تومان 
هستيم و در صورت تامين اعتبار، امســال وارد عمليات اجرايي طرح تجهيز و 
نوسازي و يكپارچه سازي ۱۰۵ هزار هكتاري اراضي خواهيم شد. وي همچنين 
از طرح مطالعــات اجتماعي براي طرح تجهيز، نوســازي و يكپارچه ســازي 
اراضي كشاورزي براي نخســتين بار در دولت يازدهم خبر داد و تصريح كرد: 

در ۱۸ سالي كه از زمان اجراي اين طرح مي گذرد، هيچگاه مطالعات اجتماعي 
نداشتيم و از اين رو همواره در اجرا با مشكلاتي مانند پذيرش كشاورزان روبه رو 
بوده ايم. مجري طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور با بيان اينكه در ۱۸ ســال گذشته ۱۱۰ هزار هكتار 
اراضي كشــاورزي سراسر كشور تجهيز، نوســازي و يكپارچه شده اند، گفت: 
۸۰ درصد اين طرح در دو استان گيلان و مازندران كه برنج خيز هستند، اجرا 

شده است، ضمن اينكه در دولت جديد براي نخستين بار براي اجراي اين طرح 
مجري تعيين شــده و اين طرح با نگاه ويژه اي دنبال مي شود. عظيمي درباره 
اعتبارات سال جاري طرح تجهيز و نوســازي اراضي شمالي، اذعان داشت: از 
محل رديف هاي ملي، امسال ۳۵ ميليارد تومان اعتبار براي سه استان گيلان، 
مازندران و گلستان تخصيص يافته كه نسبت به ســال هاي گذشته افزايش 

خوبي داشته است. 

نوسازي ۱۰۵ هزار هكتار از اراضي شاليزاري استان هاي شمالي

رئيس انجمن آردســازان ضمن ابراز 
خرســندي از تامين گندم مورد نياز 
كشور از توليد داخلي و بهبود كيفيت 
آن، گفت: با توجه بــه حجم ذخيره 
اســتراتژيك، ديگر نيازي به واردات 
گندم نيست و تنها موضوع مهم بالاتر بودن قيمت گندم ايراني 
از قيمت جهاني است. ســيد محمدرضا مرتضوي با اشاره به 
توجه خاصي كه همواره در كشــور به گندم شده است، تاكيد 
كرد: در حال حاضر حدود ۵/ ۵ ميليون تن ذخيره استراتژيك 
گندم داريم كه شــايد تا پايان ســال به ۸ ميليون تن ذخيره 

گندم برسيم. 

ذخيره ۵/۵ ميليون تن گندم براي
 نخستين بار

وي با اشاره به اينكه امســال گندم توليدي در كشور تكافوي 
مصرف را مي دهد، تصريــح كرد: شــايد واردات گندم براي 
مصارف صنفي و صنعتي تا پايان سال صورت گيرد اما با توجه 
به بهبود كيفيت گندم توليدي در ايران نســبت به سال هاي 
گذشته و حجم ذخيره استراتژيك به ميزان ۵/۵ ميليون تن، 
ديگر نيازي به واردات گندم نيست و مي توانيم آرد بسيار خوبي 
نيز از اين گندم ها توليد كنيم. رئيس انجمن آردسازان با اشاره 
به اينكه در پايان دولت دهم ذخيره استراتژيك گندم در حالي 
كه بايد ۳ميليون تن مي بود، به كمتر از يك ميليون تن رسيده 
بود، اظهار كرد: براي نخستين بار است كه شاهد ذخيره گندم 

به ميزان ۵/۵ ميليون تن هستيم. 

آردسازان از قيمت تضميني گندم گله دارند

مرتضوي با اشاره به رضايت آرد سازان از افزايش توليد گندم 
گفت: در همه توليدات صنايع غذايي هرچه بيشــتر به توليد 
داخل اتكا داشته باشيم به نفع كشور اســت اما يك موضوع 
مطرح، قيمت خريد تضميني است كه معمولا بيشتر از قيمت 
جهاني تعيين مي شود. وي با اشــاره به گله آرد سازان نسبت 
به قيمت خريد تضميني گندم خاطرنشــان كــرد: به عنوان 
بخش خصوصي با قيمــت خريد تضميني موافق نيســتيم، 
چراكه فاصله آن با قيمت جهاني موجب مي شــود محصول 
 توليدي از جملــه آرد و ماكاراني قابل رقابت بــا نمونه هاي 

خارجي نباشند. 
تلاش در جهت خودكفايــي بخش هاي مختلف 

صنايع غذايي
رئيس انجمن آردسازان اظهار اميدواري كرد با بهبود وضعيت 
برداشت، درآمد كشاورزان افزايش يابد و قيمت خريد تضميني 
با نرخ هــاي جهاني فاصله زيادي نداشــته باشــد. مرتضوي 
همچنين ضمن ابراز اميدواري نسبت به خودكفا شدن ايران 
در توليد ذرت و روغن نيز گفت: بايد تلاش كنيم در بخش هاي 
مختلف صنايع غذايي خودكفا شــويم، چــرا كه براي امنيت 
غذايي خودكفا شدن در يك حوزه زراعي كافي نيست و نياز به 
زراعت يكپارچه، به كارگيري روش هاي درست زراعي و بهينه  

مصرف كردن آب در صنايع داريم. 

پيش بيني خريد 8 ميليون و 2۰۰ هزارتن گندم تا 
پايان فصل برداشت

به گزارش ايســنا، چندي پيــش علي قنبري، معــاون وزير 
جهاد كشــاورزي اعلام كرد كــه از ابتداي فصل برداشــت 
بيــش از ۷ ميليــون و ۷۰۰ هزار تــن گندم از كشــاورزان 

خريداري شــده كــه پيش بيني مي شــود در شــش ماهه 
باقيمانده ۸ ميليون و 2۰۰ هزار تن گندم به صورت تضميني 

خريداري شــود. طبق تاكيــد وي با توجه به ميــزان خريد 
تضميني گنــدم، نياز داخلــي به اين محصول اســتراتژيك 

 تامين مي شــود و در ســال جــاري گندمي به كشــور وارد 
نخواهد شد. 

رئيس انجمن آردسازان عنوان كرد 

گندم ايراني؛ باکيفيت اما گران

دبيــركل انجمــن پســته ايــران 
بــا بيــان اينكــه در برخــي خرده 
فروشــي ها قيمت پســته تــا ۱۰۰ 
 درصــد افزايــش مي يابــد، گفــت: 
بــا كيفيت تريــن پســته كيلويــي 
۳۰ هزار تومان از باغــدار خريداري مي شــود، ولي درخرده 
فروشي ها تا ۶۰ هزار تومان به فروش مي رسد. علي احمديان 
با انتقاد از روند افزايش قيمت پســته از توليد تا بازار مصرف 
افزود: بهترين نوع پســته از باغدار حداكثــر ۳۰ هزار تومان 
خريداري مي شود، حال چه مي شود كه اين محصول در بازار 
تا ۶۰ هــزار تومان به فروش مي رســد؟ اين موضوعي اســت 
 كه اتحاديه خشــكبار در قبال خرده فروشــي هاي خود بايد 

پاسخگو باشد. 

خرده فروشان پســته ۱۰۰ درصد سود دريافت 
مي كنند

وي با بيان اينكــه برخي خرده فروشــان در فروش پســته 
۱۰۰ درصد ســود دريافــت مي كننــد، خاطرنشــان كرد: 
مســائل فروش اين محصول در بازار مصرف بايد حل شــود 
اما هر ســاله شــاهد تكرار اين موضوع هســتيم، در مواردي 
مشاهده شــده اســت كه در فصل خريد اين محصول حتي 
 كمتر از قيمــت واقعي خــود و به نصــف قيمــت از باغدار 

خريداري مي شود. 
بهره وري توليد پسته پايين، هزينه هاي توليد بالا

احمديان در پاســخ به وضعيت بهره وري و هزينه هاي توليد 
پسته در كشور گفت: بهره وري توليد پسته در كشور ما پايين 
و هزينه هاي توليد بالاست، زيرا هنوز برداشت اين محصول در 
كشور ما با دست انجام مي شود. دبيركل انجمن پسته ايران با 
اشاره به بر آورد توليد اين محصول در كشور ادامه داد: در سال 
جاري برآورد توليد 2۱۰ تا 22۰ هزار تن انواع پسته شده است 

كه در مقايسه با سال گذشته تفاوت چنداني نخواهد داشت. 

ايجاد مشكل براي درختان پسته به دليل شوري 
آب كرمان 

وي اظهار كرد: برداشت اين محصول از نيمه شهريور به مدت 
يك ماه تا 4۵ روز شــروع مي شود. اين مقام مسئول همچنين 
درباره وضعيت منابع آبي استان كرمان به عنوان قطب توليد 
اين محصول گفت: درخت پسته با وجود اينكه درختي مقاوم 
در برابر شــوري آب اســت اما در برخي از مناطق كيفيت آب 
 به حدي پاييــن آمده كه اين درخت مقاوم نيز دچار مشــكل 

شده است. 

تغيير مسير پسته از چين به اروپا
وي  درباره تاثيرات شــرايط پســا تحريم بر صادرات پســته 
تصريح كرد: در ســال جــاري ۱۶۰ هــزار تن پســته براي 
صادارت وجود دارد و به نظر مي رســد كــه تغييري در ميران 
آن وجود نداشته باشــد، اما رفع شدن مشــكلات ما در پسا 

تحريــم باعث مي شــود هزينه هاي اضافي كــه بابت حمل و 
نقل و انتقال پول وجود داشــت از بين برود. احمديان اضافه 
كرد: صادرات پسته در ســال هاي تحريم به سمت كشورهاي 

آسيايي به ويژه چين متمايل شــده بود كه در اين دوران اين 
 امكان وجود دارد دوباره ميزان صادرات پســته ايران به اروپا

 افزايش يابد. 

تمايل بازرگانان به صادرات پسته به صورت فله
اين مقام مسئول درباره اينكه چرا عمده پسته صادراتي ايران به صورت 
فله صادر مي شــود، تاكيد كرد: به دليل اينكه تعرفــه واردات محصول 

آماده، در بيشتر كشور ها بيشتر از واردات مواد خام است به همين منظور 
بازرگانان ما نيز تمايل به صادرات فله اي دارند زيرا تفاوت تعرفه واردات 

ماده اوليه و محصول آماده در مواقعي تا ۵ برابر نيز افزايش مي يابد. 

دبيركل انجمن پسته ايران اعلام كرد 

افزايش 2 برابري قيمت پسته از باغ تا بازار
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کار و
کارآفرینی 

روز كارمند است. »شايد شرايط وامي 
كه قرار اســت بگيرم بهتر شود. شايد 
حقوق اين ماه هم اندكي اضافه شود 
و مخارج زندگي ام بهتر تامين شــود 
اما برعكس شايد هم همه از من توقع 
داشته باشند، كيفيت كارم را بالا ببرم، ساعات بيشتري براي 
مشتري وقت بگذارم و كاري مفيد به اداره يا شركت ارائه دهم، 
در مقابل عصبانيت ها و فريادهاي بعضي از مشــتري ها صبور 
باشم، كم حوصله نباشم، زود رنج نباشم و اگر كار به مشكلي 

برخورد، ناراحتي هايم را سر مشتري خالي نكنم.« 
يك كارمنــد دانشــگاه از واژه زندگی كارمندی اســتفاده 
می كند و مي گويــد: زندگي كارمنــدي آدم را وادار مي كند 
 تا ســاعت مشــخصی بيــدار شــود و در زمــان معيني به 

كار بپردازد.
 اگر به كارت علاقه داشــته باشــي در انجام امور كارمندي 
بهتر عمل كني. وي مي گويــد: صبور بــودن و علاقه به كار 
خيلي مهم اســت. اگــر در كارگري جســم انســان درگير 
 است، در شــغل كارمندي فكر و ذهن بيشــتر از هر چيزي 

درگير است. 
وي ادامه مي دهــد: بايد دقيق و منظم باشــي. كوچك ترين 
خطا در رابطه با مدارك و پرونده هاي دانشجويان، كل زحمت 
روزانه ات را بــه باد مي دهد. در كارمندي روح انســان درگير 
است و بايد قدرت تحمل بالايي داشته باشي. او ادامه مي دهد: 
البته بعضي از كارمندها بــا توجه به كاري كه موظف به انجام 
آن هستند، ممكن است ســاعات كمتري كار كنند و تلاش 
 كمتري داشــته باشــند و اينگونه دغدغه ها براي آنها وجود 

نداشته باشد.
 البته بعضي ها هم كارمندي را به معناي پشت ميز نشستن و 
فارغ از هر كار و دغدغه مي دانند و گرچه هم اينگونه موارد كم 
 نيستند اما وجدان كاري و داشتن كفايت در شغل كارمندي 

بسيار مهم است. 
يك كارمند ديگــر در اين زمينه به »كســب وكار« مي گويد: 
3 سال اســت كه كارمندم و از نظر هزينه هاي زندگي مشكل 
چنداني ندارم، اما اگر بخواهم به مسكن و محلي براي زندگي ام 
بينديشــم بايد پس انداز كنم يــا وام بگيرم. البتــه وام هايي 
كه پرداخت مي شود آنقدر زياد نيســت كه بشود با آن خانه 
 خريد اما كاش همين مبلغي كه قرار اســت بدهند، در زمان 

كوتاهي باشــد.  او توضيح مي دهد كه يكي از دوســتانم كه 
كارمند اداري يك شركت اســت پس از 40سال موفق شده 
اســت كه خانه بخرد كه علــت عمده آن به گفتــه خود وي 
 تكيه به درآمد حلال به جاي كارهاي غيرقانوني چون رشــوه 

بوده است. 
وي بيان مي كنــد: بعضي كارمند ها با رشــوه و پول هايي كه 
به قول بعضي ها زير ميزي اســت، بر درآمــد خود مي افزايند 
يا به طريــق غيراخلاقي كه در شــان يك كارمند نيســت 
 براي رســيدن به ســرمايه اي بيشــتر در شــغل كارمندي 

اقدام مي كنند. 
در نظر بعضي از مردم شــغل كارمندي به ويژه بعضي از موارد 
نوع دولتي آن، از اين نظر كه حقوقي ثابت دارد و ســاعاتش 
كم اســت، امتياز ويژه اي بر ساير شــغل ها دارد. مثلا ساعت 
كاري بعضي از كارمندان دولتي از 8صبح شروع مي شود و تا 
2و يا 3ادامه دارد و حقوق بالاي يك ميليون و بيشتر دارد در 
حالي كه مشــاغلي ديگر يا كارمندان بخش هاي ديگر جامعه 
 نه تنها ســاعات كاري بيشــتري دارند بلكه حقوق كمتري 

دريافت مي كنند.
 مزاياي گرفتــن وام، دادن انــواع كالاي غذايــي، روزهاي 
تعطيل بيشــتر، خســتگي كاري كمتر و حقوق هاي بالاي 
يك و دو ميليون از جمله مزاياي بعضــي از اين كارمند هاي 
 دولتي است كه در مقايسه با ســاير كارمندهاي كشور كاملا 

متفاوت است. 
بســياري از فارغ التحصيلان در جامعه ما مايلند در رشــته 
مورد نظر خود به كار مشغول شــوند و عنوان كارمند داشته 
باشــند، كه علت عمــده آن شــايد همان همه گير شــدن 
اين اصطلاح بــر بســياري از كارهاي دانشــگاهي، دفتري، 
كامپيوتــري، اداري و... اســت و با توجه بــه كاري كه با اين 
ســمت به افراد داده و حقوقــي كه پرداخت مي شــود، نوع 
كارمنــدي فرق خواهــد داشــت و امتيازهــا و ويژگي هاي 
 مثبــت آن هم بــا در نظــر گرفتن اين شــرايط مشــخص 

خواهد شد. 
يكــي از مهم ترين دغدغه هاي كارمندي، حكم اســتخدامي 
 آنهاست كه بعضي مواقع به صورت قراردادي و گاهی پيماني يا 

رسمي است.
 آنهايي كه به صورت قراردادي استخدام مي شوند نگران اين 
موضوع هســتند كه مدت قرارداد آنها تمديد نشود يا به علل 

مختلف از كار بيكار شــوند. عدم آرامش خاطر در اين مورد، 
بعضا انگيزه فعاليت هاي مفيد در طول كار را از آنها مي گيرد. 
اين شايد يكي از عوامل مهمي باشد كه باعث شده كارمندان با 

وجود ساعات كاري زياد، نتوانند مفيد كار كنند.

 علاوه بر اين امنيت شغلي و روابط مناسب بين اعضاي همكار 
در شغل كارمندي بسيار لازم اســت كه اگر تمام نگراني هاي 
ناشي از آن برطرف شــود بازدهي كاري كارمند ها هم بالاتر 
مي رود. البته در نظر گرفتن شايستگي و ملاك قرار دادن آن 

براي گزينش كارمندان بايد جاي ملاك هاي ديگر را بگيرد تا 
از اين طريق عملكرد كارمندان بهبود پيدا كند و مشــكلات 
غيراخلاقي و غيرقانوني بعضي از كارمندان به حيثيت شــغل 

كارمندي آسيب نرساند. 

»كسبوكار«بهمناسبتروزكارمندبررسيميكند

دغدغه هاي کارمندي

توزيع نابسامان دارو، نوسان قيمت ها 
و تورم، عدم شــناخت داروسازان در 
حقله درماني، ماليات بسيار، داروهاي 
وارداتي و به ســر آمدن تاريخ مصرف 
دارو، ازجمله مشــكلاتي اســت كه 
جامعه داروساز كشــور با آن روبه رو است. داروهايي كه موارد 
مشابه آن در داخل هم توليد مي شود اما در نسخه پزشك نمونه 
وارداتي آن به بيمار معرفي شود از جمله مهم ترين مشكلات 

داروسازان است. 
به گفته برخي از داروسازان تورم و مشكلات اقتصادي جامعه 
بازار دارو را هم متورم مي كند و مشــكل گراني و ناياب شدن 
داروها در كشــور را به همراه دارد كه تاثير منفي آن بر شغل 
داروسازان قابل مشاهده است. آنها مجبور مي شوند براي تهيه 
دارو به شركت هاي خصوصي مراجعه و با قيمتي بسيار بالا آن 
داروها را تهيه كنند. مشــكلات مادي مردم در خريد داروها 
يا تهيه داروهايي كه بــراي مصارف بيماري هاي صعب العلاج 
است از مشــكلات پيش روي داروسازان در كشــور است. از 
طرفي شــركت هاي بيمه هم حق بيمه داروسازان را به موقع 
پرداخت نمي كنند و داروسازان به ناچار تن به وام هايي با سود 
بالا براي تامين هزينه هاي دارويي خود مي دهند. با توجه به 
اهميت دارو در حوزه بهداشت و درمان كشور، داروسازي هم 
از جمله مهم ترين شغل هايي است كه در اين رابطه بايد به آن 
توجه بسيار كرد. اگر در عرضه دارو توسط داروسازان خطايي 
صورت بگيرد مثلا تاريخ مصرف دارو گذشته باشد يا متناسب 
با نسخه پزشك تجهيز نشــود، سلامت و درمان مردم با خطر 

مواجه مي شود.  
مسئوليت داروسازان هم در اين زمينه چندين برابر مي شود 
بنابراين لازم اســت كه دغدغه هاي مالي داروسازان برطرف 
شود يا براي آن اقدامي جدي صورت گيرد تا داروساز با آرامش 

خاطر بتواند خدمات خود را ارائه بدهد. 
داروسازان نگران بازار محصولات توليدي

البته از نظر داروســازان در كنار همه اين ها افزايش ظرفيت 
داروســازان و مشــغول به كار شــدن آنها در جامعه، فضاي 
داروسازي را در مواردي ملتهب مي ســازد و موجب افزايش 
خطاهاي توزيع داروها و موانع آن مي شود چراكه رقابت تعداد 
زياد اين داروســازان موجب مي شود تا پزشــك مستقيما به 
هدايت بيمار به داروخانه مورد نظر خود بپردازد و نگراني هاي 
مالي داروسازان از نبودن بازاري مناسب براي توليدات دارويي 

زياد شود. 
عبدالرحمان رســتميان، نايب رئيس كميســيون بهداشت 
با تبريك روز داروســاز به داروســازان كشــور در اين رابطه 
مي گويد: مردم ما بايد به صنعت داروســازي كشــور اعتماد 
داشــته باشــند و به توليدات دارويي داخــل اهميت داده و 
در درمان بيماري هايشــان از آنها اســتفاده كنند. داروهاي 
داخلي از كيفيت لازم برخوردارنــد و نيازي به تهيه داروهاي 
خارجي مشابه آن نيســت. بايد در اين زمينه فرهنگ سازي 
كنيم تا صنعــت دارويي هم بــه اهداف مورد نظــر خود در 

سلامت مردم سريع تر دست پيدا كند و از طرفي هم بانك ها 
 با ارائه تســهيلات لازم به داروســازها دغدغه هاي مادي آنها 

را برطرف سازند.
درصد بالاي بهره بانكي و ميزان كم تســهيلات آنها نسبت به 
ديگر كشــورها مانع مهمي براي همه بخش هاي توليدي در 
كشور خصوصا توليد دارو است. وي مي گويد: داروسازي يكي 
از صنايع پرسود دنياســت كه در برخي كشورها گردش مالي 
را بر عهده دارد. در كشــور ما هم به خاطر شرايط جغرافيايي 
مناسب زمينه براي رشد اين صنعت و تهيه داروهاي مورد نياز 

فراهم است. 

دغدغه هاي مالي داروسازان
رستميان درباره برخي از مشكلات داروســازان نظير، تاريخ 
مصرف داروها، گرانــي و كميابي برخــي از داروها، ماليات، 
بيمه و نمونه هاي مانند آن مي گويد: بايد سيســتم نظارتي و 
فرآيندهاي حاكم بر آن در امر داروسازي اصلاح شود. اين ها 
به حوزه نظارت برمي گردد و لازم است كه با روش هايي دقيق 

آنها را در جهتي مثبت و موثر هدايت كرد. 
از جمله نكات درباره داروسازان مبلغ تعرفه و حق فني است 
كه در قبال ارائه خدمــات به بيمار ارائه مي شــود. خدماتي 
مثل، اطلاعات درباره شــيوه مصرف دارو، امكان هاي تداخل 

دارو با دارو يا با غذا، شــرايط مصرف دارو، عــوارض جانبي 
دارو، ارائــه اطلاعات تاثيــر دارو بر بيماري هــاي زمينه اي 
مانند ديابت و بارداري و شــيردهي و درج دســتورات دارو 
طبق نسخ علمي است. رســتميان بر اين باور است كه دادن 
حق فني به داروسازان بايد به شرطي باشــد كه آنان را ملزم 
به دادن مشــاوره به مردم كنــد. برخي از مبالــغ تعرفه اي 
داروسازي در سال 1394 بدين شــرح است: حقوق داروساز 
و مســئول فني در 44 ســاعت كار در هفته: 500/248/14 
ريال، حق نظارت و مســئوليت علمــي: 9/480/000 ريال، 
فوق العــاده شــغل: 4/271/500 ريال، كمــك هزينه اقلام 

مصرفي خانــوار و مســكن: 5000/000 ريال، دانشــجوي 
مقطــع 140 واحدي يــا دوره تكميلي به صــورت پاره وقت 
به ازاي هــر ســاعت: 155000ريال، دريافــت اضافه كاري 
مسئول فني با توجه به خالص دريافتي ماهيانه 33000/000 
ريال، حداكثر ميزان عيدي و پاداش ســال 1394مسئولان 
فني به ازاي يك ســال كاركرد كامل 21/372/750 ريال و 
حداقل آن 14/248/500 ريال است، فارغ التحصيلان رشته 
داروسازي با پروانه موقت يا دائم به صورت پاره وقت و به عنوان 
 قائم مقام مسئول فني رسمي هر ساعت 172000 هزار ريال

 است. 
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اصناف

ايران و تركيه چندي پيــش قراردادي 
مبني بر تجارت ترجيحي منعقد كردند 
كه براساس آن تعرفه واردات و صادرات 
تعدادي از كالاها به نصف كاهش يافته و 
لوازم ظروف آشپزخانه، لوازم خانه داري و 

ظروف شيشه اي آشپزخانه مشمول اين تجارت شدند. 
رئيس اتحاديه لوازم خانگي فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در اين باره 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: با برقراري تعرفه ترجيحي بين ايران 
و تركيه توليدات داخلي با ورشكستگي مواجه مي شوند و ديگر توليد 

لوازم آشپزخانه به صرفه نخواهد بود. 
محمدحسن كاظمي با بيان اينكه با توجه به برقراري تعرفه ترجيحي 
با تركيه قيمت ها براي مصرف كنندگان كاهش مي يابد و با كاهش 
قيمت كالاهاي وارداتي روبه رو مي شــويم، افزود: با توجه به اينكه 
هزينه تمام شده كالاهاي داخلي بيشــتر از واردات است، طبيعي 
است كه وارد كردن به صرفه بوده و توليدكنندگان در اين بخش با 
مشكلات بيشتري مواجه مي شوند و با برقراري تعرفه ترجيحي و 
نصف شدن تعرفه گمركي واردات اين كالاها، توليدكنندگان بيشتر 

متضرر خواهند شد. 

70 درصد لوازم خانگي وظروف آشپزخانه وارداتي است
وي همچنين در ادامه اظهار داشت: در حال حاضر توليدات داخلي 
در اين بخش پاسخگوي نياز كشور است ولي باوجود اين موضوع 
70 درصد واردات و 30 درصد توليد داخلي در اين بخش داريم و در 
حال حاضر بيشتر واردات از كشورهاي ايتاليا و تركيه انجام مي شود. 
كاظمي با بيان اينكه در حال حاضر بازار لوازم خانگي با ركود مواجه 
است، اظهار كرد: چك هاي برگشــتي يكي از مشكلاتي است كه 
صنف ما درگير آن است. زماني كه بانك مركزي اعلام مي كند تعداد 
چك هاي برگشتي افزايش قابل توجهي در مقايسه با سال گذشته 
داشته، طبيعي است كه با اين اوضاع همه اصناف با مشكل مواجه 
شده اند و به دليل اينكه چك ها فاقد پشتوانه هستند بازار با ركود 

مواجه شده و مبادلات كمتر انجام مي شود. 
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در عين حال 
بيان كرد: بسياري از توليدات ايراني قابل رقابت با خارجي است و 
هيچ نيازي به واردات آن وجود ندارد. براي نمونه ظروف چيني ايران 
يكي از بهترين ظروف چيني در جهان است ولي باوجود اين در بازار 

داخلي مي بينيم كه بسياري از ظروف چيني وارداتي است. 
وي با بيان اينكه بسياري از توليدات ايراني آشپزخانه قابل رقابت با 

انواع مشابه خارجي هستند، گفت: با توجه به توانمندي كشورمان در 
توليد انواع ظروف آشپزخانه بايد افزون بر اينكه نياز بازار داخلي را با 
توليدات ايراني تامين كنيم، زمينه  گسترش هرچه بيشتر صادرات 

توليدات ايراني را به كشورهاي همجوار فراهم كنيم. 

ظروف چدني واقعي نداريم
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران همچنين در 
ادامه گفت: ظروفي كه امروز مردم با نام چــدن از بازار خريداري 
مي كنند، درحقيقت آلومينيوم فشرده آلياژدار است. به اين صورت 
كه يكسري مواد ديگر از قبيل سرب، روي و مس را وارد آلومينيوم 
معمولي مي كنند تا محكم و مقاوم شود. درحقيقت چدن واقعي 

بسيار سنگين و غيرقابل استفاده است. 
 وي ادامه داد: كيفيت اين ظروف بســيار بهتر از نمونه هاي چيني 
آن است. مهم ترين خاصيت توليد در ايران اين است كه درصورت 
بروز مشكل كالاي موردنظر ضمن عودت به كارخانه نمونه سالم آن 

تحويل مشتري مي شود. 
كاظمي افزود: نكته مهم تر اين است كه تاجر مي تواند اجناس را با 

كيفيت هاي متفاوت نازك يا ضخيم وارد كند. 
اظهار تاسف از تبليغات گسترده كالاهاي خارجي

وي ضمن انتقاد از غرب زدگي و فرهنگ برخي در اين زمينه بيان كرد: 
جاي تاسف دارد كه مردم همچنان به نام و برندهاي خارجي تكيه 
دارند و با توجه به تبليغات گسترده رسانه ها هنوز به كالاي ايراني 
مطمئن نيستند.  كاظمي با بيان اينكه اكنون تنها چند برند در كشور 
توليدات شان را به كشورهاي لبنان، سوريه و عراق صادر مي كنند، 
افزود: بايد زمينه صادرات بيشتر فراهم شود كه در اين زمينه نيازمند 

برنامه ريزي مدون هستيم. 
وي با بيان اينكه صادرات اين بخش ناچيز است، گفت: راهكار افزايش 
صادرات جلوگيري از صادرات مواد اوليه و اختصاص مواد اوليه به 
توليد داخلي است كه توليد كنندگان بايد با سليقه عالي و كيفيت 
خوب توليد بازارهاي هدف را به دست بياورند.  او ادامه داد: در حال 
حاضر ركود در تقاضا كه باعث ركود توليد شده باعث عدم نقدينگي 
در بازار شده است كه قيمت ها بسيار افزايش و قدرت خريد كاهش 

يافته است. 
اين فعال صنفي از ديگر راهكارها براي حمايت از توليد داخلي گفت: 
حمايت مستقيم دولت در كنار ايجاد اتاق فكر براي توليدكنندگان 
بخش خصوصي كه باعث ايجاد بازارهاي هدف داخلي و خارجي 

مي شوند از ديگر راهكارهاست. 

رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشــپزخانه تهران همچنين 
افزود: دولت بايد با كاهش هزينه هاي توليــد، اين فرصت را براي 
توليدكنندگان فراهم كنــد تا بتوانند توليدات خــود را با قيمت 
مناسب به دســت مصرف كننده برســانند. وي با بيان اينكه بايد 
فرهنــگ اســتفاده از كالاي ايراني را بــراي مصرف كننده ايجاد 
كرد، افزود: كيفيت بســياري از محصولات داخلي مطلوب است 
و همه توليــدات داراي ضمانت پــس از فروش هســتند و بايد 
 فضاي رقابت در بازار ايجاد شــود تا توليدكننده داخلي متحمل 

ضرر و زيان نشود. 
به گفته كاظمي در حــال حاضر كارخانجات دولتــي با دريافت 
سوبسيدهاي ميلياردي از دولت فعاليت مي كنند و اين در حاليست 

كه از بخش خصوصي هيچ حمايتي انجام نمي شود. 

 امروز توليدات داخل، تامين  كننده نياز بازار داخل است
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران خاطرنشان كرد: 
توليدات داخل امروز تامين  كننده نياز بازار داخل است و اين توليدات 
از لحاظ كيفيت نيز مشــابه كالاهاي خارجي و حتي در مواردي 
از كيفيت بالاتري برخوردارند، اما بــازار اكنون با تهاجم برندهاي 
وارداتي مواجه است و مردم بيشــتر تمايل به استفاده از برندهاي 
مطرح را دارند.  وي افزود: خطوط توليد انواع ظروف تفلون به صورت 
تمام اتوماتيك با فناوري روباتيك فرصت حضور به توليدكنندگان را 
داد تا وارد فضاي رقابتي شوند و با توجه به استقبال مصرف كنندگان، 
توليد ظروف چدني از يك ماه پيش در دستور كار قرار گرفته است. 

كاظمي با بيان اينكه استفاده از ظروف چدني براي سلامتي افراد 
مفيد است، افزود: استفاده از ظروف تفلون به دليل جذب مواد تفلون 

بر اثر حرارت زياد توصيه نمي شود و بهتر است مصرف كنندگان از 
ظروف چدني استفاده كنند.  وي درباره اينكه مواد اوليه در اين بخش 
اكثرا وارداتي است، گفت: قيمت مواد اوليه به خصوص آلومينيوم و 
مواد سراميكي و مواد پتروشيمي براي توليد ظروف چدني گران 
است و اكنون هر كيلو آلومينيوم نســبت به سال گذشته گران تر 
شده است.  به گفته رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه 
تهران، بزرگ ترين و مهم ترين فعاليت اتحاديه مي تواند برگزاري 
نمايشــگاه هاي تخصصي در حوزه صنفي خود باشد كه راهكاري 
ويژه براي نمايش توان اقتصادي صنف محسوب مي شود. برگزاري 
اين نمايشگاه ها بستري را براي حضور هيات هاي تجاري كشورهاي 
همســايه فراهم مي آورد كه خود زمينه ساز گسترش صادرات در 

حوزه صنعت لوازم خانه و آشپزخانه كشور خواهد بود. 

 رئيس اتحاديه لوازم خانگي فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در گفتگو با »كسب وكار« بررسي كرد 

تمايل به برندهاي خارجي لوازم آشپزخانه

توليد و مصرف سنگ هاي تزئيني و نما 
در ايران داراي تاريخچه اي طولاني است. 
استفاده از اين سنگ ها در هزاره هـــاي 
نخست شكل گيري تمدن در سرزمين 
ايران، چه به عنوان سنگ هاي ساختماني 
و چه سنگ هاي تزئيني داخل بناها مرسوم بوده است. آثار بجامانده 
از مصرف چنين سنگ هايي در تخت جمشــيد، پاسارگاد، تخت 
سليمان و بسياري از بناهاي ساســاني وبناهاي اسلامي تا امروز 
در سراسر ســرزمين ايران پراكنده است. اشــياء زينتي ساخته 
شــده از انواع ســنگ هاي مرمر، مرمريت، اونيكس و غيره، اعم از 
 ظروف و زينت آلات زنانه، در موزه هاي ايــران و ديگر نقاط جهان 

وجود دارد. 
رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش تهران درباره وضعيت 
بازار سنگ در گفتگو با »كسب وكار« گفت: سنگ ايران از نظر طبيعي 
به خوبي و شهرت به بازارهاي جهاني، به ويژه به بازار فرآوري ايتاليا، 
ژاپن، كره و ديگر كشورهاي اروپايي و آسياي جنو بشرقي راه يافته 
است. ليكن محصولات فرآورده شده اين سنگ ها، براي پذيرفته 
شدن در بازار مصرف چنين كشورها يا كشورهاي حاشيه جنوبي 

خليج فارس جايگاهي شايسته اي ندارند. 
مهدي ملك زاده افزود: متاســفانه برخلاف فعاليت صنعتي ساير 
كشورها، خام فروشي مانع ارزآوري و موجب از دست دادن بازارهاي 
جهاني در كشورمان شده اســت و صنعت سنگ كشور هم از اين 
دغدغه مستثنا نيست. كشوري با چنين ذخاير غني معدني بايد 
كارخانه هاي ســنگ را براي بهبود بهره وري با تكنولوژي روز دنيا 

همگام سازد. 

خام فروشي؛ سرمايه ملي ايران را به يغما مي برد
اين فعال صنفي همچنين با اشاره به اينكه بدترين شيوه صادرات 
در جهان خام فروشي است، تصريح كرد: اين شيوه صادرات نه تنها 
سرمايه ملي ايران را به يغما مي برد، بلكه از ايجاد اشتغال ملي نيز 
جلوگيري مي كند، به طوري كه اشتغالي كه بايد در نتيجه فرآوري 
سنگ در ايران شكل بگيرد در يك كشور خارجي و براي بيكاران آن 

كشور ايجاد مي شود. 
در تاييد صحبت هاي رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش 
تهران لازم است يادآوري شود كه بيشتر وعده هاي مسئولان درباره 
رونق بخشيدن به حوزه توليد و صادرات در حد شعار است، به طوري 
كه اگر وضعيت اقتصاد و صادرات ايران را نسبت به ساير كشورهاي 
جهان در 20 سال گذشته مورد بررسي قرار دهيم خواهيم ديد كه 
ايران از بسياري از كشورهاي ديگر عقب افتاده، اين در حالي است كه 
درآمد كشوري مانند تركيه تنها از بخش صادرات سنگ سالانه بالغ 

بر چندين ميليارد دلار است. 
به گفته ملك زاده، قديمي بودن تكنولوژي هاي فرآوري در كشورمان 
باعث فرآوري در 6 يا 7 نوع سنگ شده است و اين موضوع در حالي 

رقم مي خورد كه روي 90گونه سنگ مي توان فرآوري انجام داد. 
رئيس اتحاديه سنگ بر و سنگ تراش تهران درباره توليدات داخلي 
سنگ، عنوان كرد: در حال حاضر كيفيت سنگ ايران قابل رقابت 
با محصولات خارجي شــده و محصولات متنوعي با موارد مصرف 

مختلف در كشور توليد مي شوند. به دليل همين موضوع ما واردات 
سنگ نداريم و كل نياز بازار را محصولات داخلي تامين مي كنند.

نتوانستيم در هيچ نمايشگاهي شركت كنيم
مهدي ملك زاده گفت: تحريم ها در ايــن صنف هم اثرگذار بوده و 
ما نتوانستيم در هيچ نمايشگاهي شركت كنيم. در حقيقت هيچ 
كشوري از ما براي شركت در نمايشگاه ها دعوت به عمل نمي آورد. 

تحريم ها همچنين روي صادرات ما هم اثر نامطلوبي گذاشــته به 
نحوي كه نتوانستيم به بازارهاي هدف دست بيابيم و صادراتي در 

شان و نام كشورمان داشته باشيم. 
تحريم ها دست صنعت ايران را از بازارهاي اصلي هدف كوتاه كرد؛ ما 
نبايد اين نكته را فراموش كنيم كه مهم ترين خريداران سنگ هاي 
ايراني، اروپايي ها و آمريكايي ها بودند، در حالي كه امروز كشورهايي 
سنگ ايران را خريداري مي كنند كه از قدرت خريد پاييني برخوردار 
هستند. وي ادامه داد: لياقت ســنگ ايراني اين نيست، ولي بحث 
تحريم ها از يك سو و نبود تسهيلات بانكي از سوي ديگر باعث شده 

سقف آرزوهاي صادرات ايران در زمينه سنگ كوتاه تر باشد. 

ماشين آلات صنعت سنگ به روز نيست
رئيس اتحاديه سنگ بر و سنگ تراش تهران همچنين با اشاره به 
استفاده از ماشــين آلات ايراني در اين صنعت، گفت: ماشين آلات 
ايراني كارخانه ها، يك نوع كپي برداري از ماشين آلات خارجي است. 
چند سري از ماشين هاي خارجي در كارخانه ها وجود دارد كه به 
زمان هاي خيلي قبل باز مي گــردد. اميدواريم با لغو تحريم ها و باز 

شدن راه ها بتوانيم از ايتاليا دستگاه هاي به روز را وارد كنيم. 
وي ادامه داد: به دليل به روز بودن ماشين آلات كشورهاي خارجي، 
شاهد كيفيت سازندگي تا حدودي مطلوب تر در توليد سنگ ساير 

كشورها هستيم. 

كيفيت مطلوب سنگ هاي تزئيني توليد داخل
ملك زاده درباره فعاليت كلي اين صنف در زمينه توليد سنگ تزئيني 
اظهار كرد: توليد سنگ هاي تزئيني در داخل داراي كيفيت خوبي 
اســت و توليد كنندگان ما با تلاش زياد خود را بالا كشيده اند تا با 
همين امكانات بتوانند با سنگ هاي خارجي برابري كنند.  به گفته 
وي در حال حاضر، ايتاليا باكيفيت ترين ســنگ تزئيني را در دنيا 

توليد مي كند. 
رئيس اتحاديه سنگ بر و ســنگ تراش تهران همچنين در ادامه 
وضعيت بازار اين صنف را نامناسب عنوان كرد و نسبت به تعطيلي 
توليدي هاي سنگ بر در شهرستان ها اظهار نگراني كرد. وي گفت: 
به جرات مي توان گفت كه بازار براي فعالان اين بخش نابود است؛ نه 
كاسبي و نه توليد و فروش وجود دارد. وضعيت بسيار بدي وجود دارد 

و كاري از ما ساخته نيست. 
ملك زاده اظهار داشت: بازار فروش ما به ساخت و سازوابسته است، 
زماني كه ساخت و ســازصورت نگيرد بازار دچار ركود خواهد شد. 
چندين ماه است كه ركود اقتصادي داريم، كاري به صنف خودمان 
هم ندارم؛ اما كاهش ساخت و سازبه بسياري از صنف هاي وابسته 

لطمه زده است. 

توليدي ها يكي پس از ديگري تعطيل شده اند
به گفته وي، توليدي ها يكــي پس از ديگري تعطيل شــده اند؛ 
البته اين اتفاق بيشتر در شهرستان ها رخ داده است؛ چون تهران 
توليدي هايش اندك است، يكسري از مغازه ها هم كارگرهايشان را 
جواب كرده اند و هدفشان هم اين است كه مثلا يك ميليون و 500 
هزار تومان از هزينه هايشان كاسته شود.  به گزارش »كسب وكار«، 
سرزمين ايران به دليل تنوع رخدادهاي زمين شناسي و عريان بودن 

نسبي سنگ هاي مختلف به دليل پوشش ناچيز جنگلي و خاك ها، 
از نظر طبيعي داراي پتانســيل بالايي از انواع سنگ هاي تزئيني و 
نما، از جمله سنگ هاي نرم بر و سخت بر است. اين فراواني و تنوع 
اجازه مي دهد كه ايران بتواند در بازار داخلي و جهاني جايگاه مهمي 
را كسب كند.  موقعيت جغرافيايي ايران از نظر به دست آوردن 
بازارهاي خارج نيز بسيار خوبست. زيرا كشورهاي حاشيه جنوبي 
خليج فارس، به مناســبت اينكه رهنمون هاي زمين شناسي 

محدودي دارند و كشورهاي اروپايي و خاور دور، به دليل مسائل 
زيست محيطي، امكانات كمتري براي گسترش معدنكاري و 
صنايع سنگين ازجمله صنعت سنگ را دارند و بالاخره به دليل 
گراني انرژي و كار، مزيت نسبي ايران براي توسعه اين صنعت را 
ندارند. لذا ايران مي تواند توليد بهتري داشته باشد و همچنين 
صنايع پايين دستي سنگ هاي تزئيني و نما بازار بهتري را براي 

صادرات ايجاد كند. 

 رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش تهران در گفتگو با» كسب و كار«: 

واردات سنگ تزئيني نداريم
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

كاش
نداوليپور

كاش باد صداي دلتنگيم رو، بارون نم روي گونه هام رو، 
بيد مجنون ايستاده پوســيدنم رو، آســمون ابري حال و هواي دلم رو به 

گوشت مي رسوندن، 
كاش سليمان بودم... 

منبع:گنجينهكتاب
@ganjine_ketab

ياران گنجينه كتاب

ايدههايخوباستارتآپيازكجاميآيند؟

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي
به صورت مساله فكر نكنيد

چگونه خوش بيني را چاشني زندگي خود كنيم؟
مطمئنا در خلال روزهايي كه زندگي به كام شما بوده است، طعم تلخ اتفاقات 
مايوس كننده را هم چشيده ايد. اما آيا هنگام مواجهه با سختي ها، نيمه پر ليوان را 
مي بينيد يا دائما به نيمه خالي ليوان توجه مي كنيد؟ با جواب دادن به اين سوال 
مشخص مي شود چقدر در زندگي روزمره تان خوش بين يا بدبين هستيد. اگر در 
جواب، شجاعانه اعتراف كرديد كه بخش قابل توجهي از نگرش تان در زندگي به 
زهر بدبيني آلوده است، حتما نياز داريد با مطالعه راهكارهايي اين عينك بدبيني 
را از چشم تان برداريد. با ما همراه باشيد تا به اتفاق ياد بگيريم چگونه خوش بيني 

را چاشني زندگي خود كنيم. 
 

احساساتخودرابشناسيد
خوشبيني به اين معني نيست كه بايد هميشه شاد باشيد. اينكه به اجبار سعي 
كنيد خودتان را حتي در مواقع بحراني شاد جلوه بدهيد، رفتار اشتباهي است. 
در عوض، خودتان را با گستره  متنوع احساساتي وفق دهيد كه در مقاطع مختلف 
زندگي بروز مي كنند و بپذيريد احساسات منفي مانند احساسات مثبت، بخشي 

طبيعي از تجربيات زندگي هستند. 

تكگوييهايدرونيخودرابررسيكنيد
براي اينكه بدانيد آيا ديدگاه تان نسبت به زندگي معمولا خوشبينانه است يا 
بدبينانه، بد نيست نگاهي به محتواي تك گويي هاي دروني  خود بيندازيد، يعني 
همان حرف هايي كه در ذهن  با خودتان مي زنيد. توصيه مي شود تك گويي هايي 
را كه در طول يك روز با خودتان داريد، بررسي كنيد و ببينيد كدام يك از اشكال 
تك گويي هاي منفي نگرانه اي را كه در ادامه آمده است، به دفعات زياد مرتكب 
شده ايد: آيا عادت داريد جوانب منفي هر اتفاقي را بزرگ كنيد و تمامي جوانب 
مثبتش را ناديده بگيريد؟ آيا در مواجهه با اتفاقات منفي، معمولا خودتان را به 
صورت خودكار سرزنش مي كنيد؟ آيا در هر موقعيتي، انتظار بدترين حالتش 

را مي كشيد؟ 

درزندگيبهدنبالجوانبمثبتبگرديد
تفكر مثبت يكي از مهم ترين اقداماتي است كه بايد براي تبديل شدن به يك فرد 
حقيقتا خوشبين در پيش بگيريد. بايد تك گويي هاي دروني  خود را در جهتي 
تغيير بدهيد كه بتوانيد هم در خودتان و هم محيط اطراف تان، روي جوانب 

مثبت تمركز كنيد. تفكر مثبت تاثير بسزايي روي سلامت ذهن و جسم دارد. 

هرروزجملهمثبتنگرانهيادداشتكنيد
با يادداشت كردن جملات كوتاهي كه مثبت انديشي شما را تقويت مي كند، 
مي توانيد بــه انجام پذيري كاري كه قصد انجامش را داريــد، باور پيدا كنيد. 
جملاتي بنويســيد كه با ديدن آنها يادتان بيفتد ســعي داريد چه بخشي از 
ديدگاه تان را نسبت به زندگي تغيير بدهيد. اين جملات را در مكان هايي از قبيل 
داخل كمد يا كناره هاي صفحه نمايش رايانه نصب كنيد تا هر روز جلوي چشم  
باشند. موارد زير چند نمونه از جملات مثبت نگرانه اي هستند كه مي توانيد 
هر روز از ديدن آنها انرژي بگيريد: »هر كاري امكان پذيره«؛ »اين شرايط دور و 
برم نيست كه به من شكل مي ده، بلكه خود منم كه به شرايط دور و برم شكل 
مي دم«؛ »تنها چيزي كه تحت كنترل منه، طرز برخوردم نسبت به زندگيه«. 

خودتانراباديگرانمقايسهنكنيد
بسياري اوقات احساس حسادت موجب ايجاد افكار منفي مي شود. يادتان باشد 
هميشه كساني هستند كه اگر خودتان را با اين افراد مقايسه كنيد، خواهيد ديد 
اوضاع خودتان به مراتب مطلوب تر است؛ بنابراين از مقايسه هاي منفي با ديگران 

بپرهيزيد و روي نقاط مثبت تكيه كنيد. 

درهرفرصتيلبخندبزنيد
مطالعات نشان داده است افرادي كه چهره شان را به يك لبخند دلپذير مزين 
مي كنند، نسبت به زمان حال و آينده احساس خوشحالي و خوشبيني بيشتري 
پيدا خواهند كرد. خوشبيني چيزي نيست كه از خود مغز به بيرون تراوش كند، 
بلكه از تعامل  فرد با دنياي پيرامونش ناشي مي شود. جنبه هايي از پيرامون تان 
را كه موجب نارضايتي  شما هستند، شناسايي كنيد و با صرف وقت و انرژي در 

جهت بهبودشان گام  برداريد. 

دراتفاقاتمنفيبهدنبالجوانبمثبتباشيد
بسياري از افراد به طور طبيعي عادت دارند فقط روي جوانب منفي هر اتفاقي 
تمركز كنند و جوانب مثبتش را ناديده بگيرند. براي مقابله با اين تمايل مضر، 
يك نمونه از اتفاقات منفي زندگي تان را در نظر بگيريد و در اين اتفاق خاص به 
دنبال جوانب مثبت بگرديد. مطالعات نشان داده است توانايي يافتن جوانب 
مثبت در اتفاقات تلخ يكي از اجزاي كليدي خوشبيني است و در بهبود استرس، 
افسردگي و كيفيت ارتباطات افراد با ديگران نقش دارد. اين تمرين را كه فقط 
۱۰ دقيقه زمان لازم دارد، روزي يك بار به مدت سه هفته انجام بدهيد. در پايان 

سه هفته خواهيد ديد چقدر خوش بين تر شده ايد. 
www.bartarinha.ir

آگاهی

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

كاش
نداوليپور

كاش باد صداي دلتنگيم رو، بارون نم روي گونه هام رو، 
بيد مجنون ايستاده پوســيدنم رو، آســمون ابري حال و هواي دلم رو به 

گوشت مي رسوندن، 
كاش سليمان بودم... 

منبع:گنجينهكتاب
@ganjine_ketab

ياران گنجينه كتاب

بهتراستباسواليديگرپاسخآنراداد:چرامردمفكرميكنند
مطرحكردنيكايدهبراياستارتآپدشواراست؟شايدپرسيدن
اينسوالاحمقانهبهنظربرسد.ممكناستاينطورنباشد.آنچه
مردممعمولابيانميكنند،ايننيستكهآنهاتواناييفكركردن
بهايدههاراندارند،بلكهآنهااصلاايدهايندارند.ايندوبههيچوجه
يكساننيستندوايندليلياســتكهچونهيچايدهايندارند
درنتيجهبرايايجادآنهيچتلاشــينميكنند.اگرايجاديك
استارتآپبامطرحكردنايدهايباشدكهآنايدهميليونهادلار
ارزشداشتهباشدالبتهكهمشخصاستراهاندازييكاستارتآپ

تاچهميزاندشوارخواهدبود.

پرسش
حقيقتايناستكهاكثراستارتآپهابايكايدهابتداييواصليبه
پايانميرسند.اينخيلينزديكتراستبهاينواقعيتكهبگوييم
ارزشاصليايدهاوليهوابتداييشمادرروندكشفموانعمشخص
ميشود.ايدهاوليهايكهشماداريدتنهانقطهشروعاستونهبرنامه
كار،امايكپرسشوجوددارد.اينايدهميتواندكاراومفيدباشد
اگردرنحوهرسيدنوبيانراهبهماكمككند؟زمانيكهكسانيروي
پرسشيكارميكنندكهبسياربزرگوپيچيدهبهنظرميرسد،اين
سوالمطرحاستكه:آياراهيوجودداردكهاززيرمجموعهاياز
سوالومسالهشروعكردوسپسبهتدريجآنراگسترشداد؟كه

اينعمومابهنتيجهميرسد.

حركتدرخلافجهتباد
برايايجادسوالشمابهدوچيزنيازداريد:آشنا

بودنباتكنولوژيهايجديدواميدبخش
وداشــتندوســتانشايسته.

تكنولوژيهايجديدعنصرســازندهايدههاياستارتآپشما
هستندوبحثوتبادلنظربادوســتانتانفضايياستكهشما
ميتوانيداينايدههارابهتكاملبرسانيد.بهدانشآموزاندبيرستاني
توصيهميكنيمانگشتخودرادرخلافجهتبادبگيريدوروي
مسائليكاركنيدكهحقانتخابوآزاديشمارابهحداكثرميرساند.
ايندرخواستيكقاعدهكليبرايبزرگسالاننيزهستوشايد
بهترباشدكهدرآنتجديدنظركرد:تاجاييكهميتوانيددرخلاف
جهتبادپيشبرويد.بهاحتمالزيادمردمآگاهانهاينرانميفهمند،
امايكنمونهازشغلهاييكهاصطلاحادرجهتبادومعمولومرسوم
هستند،ايناستكهمثلاشمابافرمتجاوابراييكبانككاركنيد.
آنهمباحقوقپرداختيخوب،كهايــنصراحتانمونهايازاين
شغلهاست.ارزشبازاربرايايننوعازشغلهابسياربالاتراست،
چراكهاختياروحقانتخابكمتريبرايآيندهبهشماميدهد.يك
شغلكههيجانوتازگيبيشتردرآنوجودداشتهباشد،حقوق
كمتريدارد،چراكهشمابايدتاوانكمبودنحقوقآنرابدهيدوآن
همبهدليلبهكاربردنمهارتهايجديدياستكهدراينراستا

يادميگيريد.

خطخطيكردن
چراگروههاييكهباهمكاريومشاركتيكديگرفعاليتميكنند،
نسبتبهافراديكهتلاشميكنندبهتنهاييروييكايدهكاركنند،
پيچيدهترهستند؟منگمانميكنمكهيكفعاليتزمانيبيشترين
نتيجهراخواهددادكهحاصلفعاليتهايتكيوگروهيدركنارهم
باشد.زمانيكهباهمهستيددربارهمسائلدشواربحثوگفتگو
ميكنيد،احتمالابهنتيجههمنرسيد.سپس،صبحروزبعد،زماني

كهدرحالحمامكردنهستيد
ايدهايبهذهنتانميرسد

كهچطورميتوانمسالهايكهدرتلاشبرايحلآنهستيدرابه
نتيجهرساند.بسيارمشتاقهستيدتاايدهبهدستآمدهراباديگران
مطرحكنيدتابتوانيدگرههايپيشروراحلكنيد.چهاتفاقيرخ
دادزمانيكهدرحالحمامكردنبوديد؟بهنظرمنايدههاتنهابه
صورتناگهانيبهذهنانسانخطورميكند،اماچهچيزبيشتري
ميتواندربارهآنگفت؟حمامكردنشبيهنوعيمديتيشناست.
شماهشيارهستيد،امامسالهايوجودنداردكهحواسشماراپرت
كند.درستدرچنينموقعيتهايياستكهذهنشماآزاداستتا
بههرجاييكهميخواهدسيركندكهدراينصورتاستكهمطالب
جديدبهذهنشماميرسد.چهاتفاقيميافتدزمانيكهذهنشما
سرگرداناست؟شايدهمانندخطخطيكردناست.بيشترآدمها
نسبتبهشخصيتيكهدارندحينخطخطيكردناشكالمختلفي
راميكشند.اينعادتهابياختياراست،اماتصادفينيست.شايد
اينكهاجازهبدهيدذهنشمادرميانايدههاسرگردانباشدهمانند
خطخطيكردنباشد.شمامطمئنارفتارهاوحالاتذهنيداريدكه
حينكاركردنآنهارافراگرفتهايدوزمانيكهشمامتوجهنيستيد،
همانرفتارراانجامميدهيد،اماگاهياوقاتتصادفادرعمل،شمااز
دستورالعملهاييكساندربارهبحثهايتصادفيورندماستفاده
ميكنيدكهبهاستعارهميتوانگفتكهيكدستورالعمل،بهطور

اشتباهبراييكبحثبهكاربردهميشود.

مسالهها
درايننظريهميتوانيدايدههاينامنظــموتصادفيرادركنار
همقراردهيدوببينيدبهچهنتيجهايميرسيد.آياداشتنيك
كتابخودكارمفيداســت؟آياميتوانيداينايدههاونظريهها
رابهيكمحصولتبديلكنيد؟زمانــيكهچنيننامنظمايدهها
راكناريكديگرقرارميدهيد،نــهتنهااحمقانهبهنظرنميآيند،
بلكهتنهاازنظرمعناييفهرستشماناقصاست.حتيميتوان
سوالرااينگونهمطرحكردكه:منظورازتبديل
نظريههابهمحصولچيست؟هيچگاه
سطحيبهايدههافكرنكنيد.
وقتياينگونهبهايدههافكر
ميكنيد،ممكناســتبه

چيزهايمفيديبرسيد.
برايداشتنايدههايخوببهتر
استرويچندينمسالهكاركنيد.
شمانميتوانيدتنهاباايدههاومسائل
نامنظموتصادفيشروعكنيد.شمامجبوريددر
ابتداباچندينمسالهشروعكنيد،سپساجازهدهيدذهنتان
درپيكشفايدههايجديدسرگردانباشد.درضمن،فهميدن
صورتمسالهبسياردشوارترازرسيدنبهجواباست.بيشتر
مردمهموارهترجيحميدهندمسائلراناديدهبگيرندوبهدنبال
ايدهبگردند.دليلآننيزبســيارواضحاست:مسائلومعماها

هموارهآزاردهندههستند.
اجازهبدهيدايندستورالعملراتكراركنمكه:پيداكردنراهحل
برايمسائلدشواراستوتجربهكردنهمينحسباعثميشود
كهشمابتوانيدآنراحلكنيد.سادهترازآنكهبهنظرميآيد،اين

دستورالعمليبرايتماميايدههاياستارتآپاست.
www.eghtesadonline.com

ايدههايخوباستارتآپيازكجاميآيند؟

بازاريابي هوشمند چيست؟
فشارهاي رقابتي در دنياي امروز بر بنگاه ها باعث 
شده اســت كه اهميت دانش را در حوزه هاي 
رقابتي به درســتي درك كرده و تلاش كنند از 
اين ابزار در جهت دســتيابي به اهداف رقابتي 
خود اســتفاده كنند. چنين پديده اي منجر به 
ظهور مفهوم جديدي با عنوان بازاريابي هوشمند 
شده است. بنگاه هاي امروزي با ورود فناوري هاي 
جديد اطلاعاتي و ارتباطــي و تكنولوژي هاي 
جديد مبتني بر وب توانسته اند ضمن برقراري 
روابط بلندمدت با مشتريان خود، به نحو موثرتري 
اطلاعات و دانش مربوط به مشــتريان خود را 
جمع آوري كرده و با پردازش به موقع اطلاعات، از 
اين داده ها در حوزه هاي رقابتي خود بهره  گيرند. 
به طور ســنتي داده هاي مربوط به مشــتريان 
از طريــق تحقيقات بازاريابي و سيســتم هاي 
اطلاعاتي مديريت جمع آوري و تفسير مي شوند. 

اهدافكليبازاريابيهوشمند
۱. تحليل عميق بازار

۲. پيش بيني بازار كه مي تواند قبل از اينكه رقبا 
سهم بازار خود را توســعه دهند، منافع جديد 

به وجودآمده در بازار را عايد سازمان كند. 
۳. بالا بردن ســطح رضايتمندي مشتريان كه 

مي تواند موجبات استمرار كسب وكار باشد. 
۴. شناسايي مشــتريان دائمي كه وفادارند كه 
مي توان با پيگيري رفتار آنان جهت گيري هاي 

كلان سازمان و استراتژيك را انجام داد. 
۵. تقسيم بندي مشتريان و متعاقبا ايجاد تنوع در 

روش برخورد با هر گروه از مشتريان
۶. افزايش كارايي ســازمان در امــور داخلي و 

شفاف سازي رويه فرايندهاي كليدي
۷. استاندارد ســازي و ايجــاد ســازگاري بين 

ساختارهاي سازمان
۸. تســهيل در تصميم گيري كــه جزو اهداف 

اساسي بازاريابي محسوب مي شود. 
۹. تشــخيص زودهنگام خطرات قبل از اينكه 
سازمان را به مخاطرات جدي بكشاند و شناسايي 
فرصت هاي كسب وكار قبل از اينكه رقبا آن را 

تصاحب كنند. 
www.bazaremarketing.blog.ir

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

وضعيتاحساســيمابرمبناياينكهروي
چهچيزيتمركزوتوجهداريم،بروزداده

ميشود.
هنگاميكهمارويمشــكلاتپيشروي

خودمتمركزميشــويم،خيليســريع
دچــاراحساســاتمنفيواســترس
خواهيمشــدكههــردواينهــاهماز
مهمترينعواملكاهشكاراييمحسوب

ميشوند.
درمقابلهنگاميكهرويراهحلهاواعمالي
كهسبببهبودعملكردميشوند،تمركز
ميكنيمدرمااحساســاتمثبتبهوجود
ميآيدواعتمادبهنفسبيشــتريكسب
ميكنيمواينباعثبالارفتنبازدهيكاري

ماخواهدشد.
بنابراينرويراهحلهاتمركزكنيدوزمان
زياديراصرففكركردنبهصورتمساله

نكنيد.ازبرخياحساساتمنفيمانندخشم
نيزپرهيزكنيدزيراچنينحسيذهنرابه

وضعيتتدافعيميبرد.
قرارگرفتنذهندرحالتتدافعيبهمدت
طولاني،ســببازبينرفتنتواناييحل
مسالهوخلاقيتميشــودواينحالتنيز
خودباعثايجاداسترسدائميخواهدشد
وحتيدربلندمدتميتواندبرسلامتيما

اثربگذارد.
استرسيكيازعواملاصليعدمموفقيت
است.بنابراينســعيكنيدازعصبانيت،
حسادتوموارديازايندستپرهيزكنيد.
@ PracticalManagement

به صورت مساله فكر نكنيد

چگونه خوش بيني را چاشني زندگي خود كنيم؟
مطمئنا در خلال روزهايي كه زندگي به كام شما بوده است، طعم تلخ اتفاقات 
مايوس كننده را هم چشيده ايد. اما آيا هنگام مواجهه با سختي ها، نيمه پر ليوان را 
مي بينيد يا دائما به نيمه خالي ليوان توجه مي كنيد؟ با جواب دادن به اين سوال 
مشخص مي شود چقدر در زندگي روزمره تان خوش بين يا بدبين هستيد. اگر در 
جواب، شجاعانه اعتراف كرديد كه بخش قابل توجهي از نگرش تان در زندگي به 
زهر بدبيني آلوده است، حتما نياز داريد با مطالعه راهكارهايي اين عينك بدبيني 
را از چشم تان برداريد. با ما همراه باشيد تا به اتفاق ياد بگيريم چگونه خوش بيني 

را چاشني زندگي خود كنيم. 
 

احساساتخودرابشناسيد
خوشبيني به اين معني نيست كه بايد هميشه شاد باشيد. اينكه به اجبار سعي 
كنيد خودتان را حتي در مواقع بحراني شاد جلوه بدهيد، رفتار اشتباهي است. 
در عوض، خودتان را با گستره  متنوع احساساتي وفق دهيد كه در مقاطع مختلف 
زندگي بروز مي كنند و بپذيريد احساسات منفي مانند احساسات مثبت، بخشي 

طبيعي از تجربيات زندگي هستند. 

تكگوييهايدرونيخودرابررسيكنيد
براي اينكه بدانيد آيا ديدگاه تان نسبت به زندگي معمولا خوشبينانه است يا 
بدبينانه، بد نيست نگاهي به محتواي تك گويي هاي دروني  خود بيندازيد، يعني 
همان حرف هايي كه در ذهن  با خودتان مي زنيد. توصيه مي شود تك گويي هايي 
را كه در طول يك روز با خودتان داريد، بررسي كنيد و ببينيد كدام يك از اشكال 
تك گويي هاي منفي نگرانه اي را كه در ادامه آمده است، به دفعات زياد مرتكب 
شده ايد: آيا عادت داريد جوانب منفي هر اتفاقي را بزرگ كنيد و تمامي جوانب 
مثبتش را ناديده بگيريد؟ آيا در مواجهه با اتفاقات منفي، معمولا خودتان را به 
صورت خودكار سرزنش مي كنيد؟ آيا در هر موقعيتي، انتظار بدترين حالتش 

را مي كشيد؟ 

درزندگيبهدنبالجوانبمثبتبگرديد
تفكر مثبت يكي از مهم ترين اقداماتي است كه بايد براي تبديل شدن به يك فرد 
حقيقتا خوشبين در پيش بگيريد. بايد تك گويي هاي دروني  خود را در جهتي 
تغيير بدهيد كه بتوانيد هم در خودتان و هم محيط اطراف تان، روي جوانب 

مثبت تمركز كنيد. تفكر مثبت تاثير بسزايي روي سلامت ذهن و جسم دارد. 

هرروزجملهمثبتنگرانهيادداشتكنيد
با يادداشت كردن جملات كوتاهي كه مثبت انديشي شما را تقويت مي كند، 
مي توانيد بــه انجام پذيري كاري كه قصد انجامش را داريــد، باور پيدا كنيد. 
جملاتي بنويســيد كه با ديدن آنها يادتان بيفتد ســعي داريد چه بخشي از 
ديدگاه تان را نسبت به زندگي تغيير بدهيد. اين جملات را در مكان هايي از قبيل 
داخل كمد يا كناره هاي صفحه نمايش رايانه نصب كنيد تا هر روز جلوي چشم  
باشند. موارد زير چند نمونه از جملات مثبت نگرانه اي هستند كه مي توانيد 
هر روز از ديدن آنها انرژي بگيريد: »هر كاري امكان پذيره«؛ »اين شرايط دور و 
برم نيست كه به من شكل مي ده، بلكه خود منم كه به شرايط دور و برم شكل 
مي دم«؛ »تنها چيزي كه تحت كنترل منه، طرز برخوردم نسبت به زندگيه«. 

خودتانراباديگرانمقايسهنكنيد
بسياري اوقات احساس حسادت موجب ايجاد افكار منفي مي شود. يادتان باشد 
هميشه كساني هستند كه اگر خودتان را با اين افراد مقايسه كنيد، خواهيد ديد 
اوضاع خودتان به مراتب مطلوب تر است؛ بنابراين از مقايسه هاي منفي با ديگران 

بپرهيزيد و روي نقاط مثبت تكيه كنيد. 

درهرفرصتيلبخندبزنيد
مطالعات نشان داده است افرادي كه چهره شان را به يك لبخند دلپذير مزين 
مي كنند، نسبت به زمان حال و آينده احساس خوشحالي و خوشبيني بيشتري 
پيدا خواهند كرد. خوشبيني چيزي نيست كه از خود مغز به بيرون تراوش كند، 
بلكه از تعامل  فرد با دنياي پيرامونش ناشي مي شود. جنبه هايي از پيرامون تان 
را كه موجب نارضايتي  شما هستند، شناسايي كنيد و با صرف وقت و انرژي در 

جهت بهبودشان گام  برداريد. 

دراتفاقاتمنفيبهدنبالجوانبمثبتباشيد
بسياري از افراد به طور طبيعي عادت دارند فقط روي جوانب منفي هر اتفاقي 
تمركز كنند و جوانب مثبتش را ناديده بگيرند. براي مقابله با اين تمايل مضر، 
يك نمونه از اتفاقات منفي زندگي تان را در نظر بگيريد و در اين اتفاق خاص به 
دنبال جوانب مثبت بگرديد. مطالعات نشان داده است توانايي يافتن جوانب 
مثبت در اتفاقات تلخ يكي از اجزاي كليدي خوشبيني است و در بهبود استرس، 
افسردگي و كيفيت ارتباطات افراد با ديگران نقش دارد. اين تمرين را كه فقط 
۱۰ دقيقه زمان لازم دارد، روزي يك بار به مدت سه هفته انجام بدهيد. در پايان 

سه هفته خواهيد ديد چقدر خوش بين تر شده ايد. 
www.bartarinha.ir
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